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DOSEŽENO -  SPODBDDA ZA NAPREJ
V teh dneh razpravljamo in še bomo razpravljali o rezultatih  

gospodarjenja v prvem  polletju 1980. Z doseženim smo lahko za
dovoljni. Seveda ne na lagodno brezskrben način, vendar tudi 
brez om alovaževanja plodov našega dela. Številke so dokaz, da o 
gospodarski ustalitvi nismo frazarili.

Kljub zaostrenim razmeram —  nagli rasti cen repromateri- 
alom in vedno dražji energiji ter kljub težavam pri uvozu smo 
izpolnili blagovni načrt proizvodnje domala stoodstotno, finanč
nega pa celo presegli, prav tako smo presegli plan izvoza.

Seveda pa si ob tem nihče ne dela utvar. Saj predobro vemo, 
da se nam proizvodni stroški večajo in hkrati s tem upada doho
dek oziroma čisti dohodek.

Vsi tozdi tudi niso bili enako uspešni; skrbna analiza bo po
kazala, koliko iz objektivnih, koliko iz subjektivnih vzrokov. 
Hkrati nam bo pokazala, kje vse in še bolj konkretno okrepiti 
stabilizacijska prizadevanja, kod vse poiskati notranje rezerve pri 
čim večjem  izkoriščanju proizvodnih zm ogljivosti in pri dobrem  
delu.

Doseženo pa je nedvomno spodbuda za naprej.

Kako izpolnjujemo 
planske obveznosti

S kupna proizvodnja v  ju n iju  je  
bila dosežena le  v višini 91,7 odst. 
Vzrok za to je  treb a  iskati p red 
vsem  v okvari elek trom otorja  za 
pogon valjčn ic na težki progi v 
valja rn i, saj je  bila posledica tega 
tudi zm anišana proizvodnja v 
TOZD jek larna . V kum ula tiv i 
znaša zaostanek za predvidenim  
planom  0,5 odst. K ljub  dokaj niz
ki skupni proizvodnji pa smo p re 
segli m esečni p lan  odprem e za 
1,1 odst. V kum ulativ i 0.8 odst. 
P rekoračena je  bila tud i fa k tu r i
ran a  ek s tern a  rea lizacija, in  to 
za 33,3 odst., v kum ula tiv i 5,4 
odst. M aniši zaostanek beležimo 
le p ri izvozu, 1,5 odst., v  ku m u la
tivi 5,9 odst.

TOZD jeklarna. V ju n iju  je  b il 
p lan  skupne proizvodnje dosežen 
v  višini 94,8 odst., opera tivn i p lan  
92,4 odst. P ro izvodnja je  bila 
m an jša  predvsem  zaradi nezado
voljive p resk rbe  s sinterdolom i- 
tom, saj se je  's tem  zm anjšala 
vzdržnost sten  in  dna peči, tako 
da so dnevno grozili prodori na 
pečeh, čas zasto jev  pa se je  po
večal. M anjšo porabo jek la  v 
TOZD v a lja rn a  so v TOZD je k la r 
na izkoristili tud i za rem ont el. 
peči. V ju n iju  je  že močno m a n j
kalo delavcev, saj v  TOZD niso

mogli ugoditi vsem  željam  po le t
nih dopustih. P recej opazna pa so 
tud i o dhajan ja  iz TOZD.

TOZD jeklolivarna. V ju n i
ju  je  TOZD presegel p lan  sk u p 
ne proizvodnje za 2,2 odst., to  pa 
je  omogočilo skupaj z dobrim i re 
zu ltati p re tek lih  m esecev presežek 
polletnega p lana proizvodnje. 
Slabe surovine (zlasti pasek), iz
rab ljen i stroid v s tro jn i ka lu p ar- 
nici in  u tesn jenost težke ka lu p ar- 
nice niso samo ovira za še večjo 
proizvodnjo, am pak  so v veliki 
m eri poleg drug ih  tud i povzroči
te lji slabe kakovosti. Vodstvo 
TOZD k ljub  presežku nolletne 
eksterne realizacije za 7 odst. z 
uspehom  n i zadovoljno, k a jti tu 
di po rab ljena sredstva  oziroma 
predvsem  m ateria ln i stroški ra 
stejo  p rek  načrtovan ih  m eja. P o
leg sub jek tivn ih  vzrokov so raz 
logi za takšno  stan je  v zelo n e
ugodni s tru k tu ri asortim ana ozi
rom a previsokem  deležu tenko- 
stenskih  ulitkov, p ri k a te rih  n ji
hovih povsem  tehnološko pogoje
nih  visokih stroškov ni moč po
k riti z doseženim i p rodajn im i ce
nam i.

TOZD valjarna. Po oprav lje
nem  le tnem  rem ontu  na težki 
progi so nasta le  še težave z lo-

Izdaja  delavski svet Žele
zarne Ravne kot 14-dnevnik 

v nakladi 5500 izvodov
U reja  urednišk i odbor: Mi
roslav G arb , Jože Gruden, 
Šead K aradža, M arjan  Ko

lar, Olga Radovič 
G lavni in odgovorni u re d 

nik  M arjan  K olar 
Telefon 861131, Int. 304

Tiska CGF Večer, M aribor 
Glasilo je  po 7. točki 1. odst. 
36. čl. zakona o obdavčenju 
proizvodov in storitev  v p ro 
m etu  (U radni list SFRJ, št. 
33/72) in m nen ju  sek re ta ria 
ta  za in fo rm acije  SRS št. 
421-1/72 prosto p lačila p ro 

m etnega davka

mom valjev, tako da znaša dose
žena skupna proizvodnja gredic 
le  68,2 odst. K ljub  pom anjkan ju  
vložka n a  sredn ji progi je  bila 
dosežena proizvodnja 99,1 odst., 
m edtem  ko beležimo na lahk i p ro 
gi p rekoračitev  52,6 odst. TOZD 
precej zaostala pri odprem i (gre
dic), prekoračitev  na beleži p ri 
fak tu riran i realizaciji in  izvozu.

TOZD kovačnica- Da bi bil r e 
zu lta t prvega po lle tja  čim boljši, 
je  vodstvo TOZD tudi v  mesecu 
ju n iju  forsiralo  proizvodnjo, p red 
vsem  izvoz, k a r  jim  je  ob zm ernih  
zasto jih  in ugodnem  asortim anu 
popolnom a uspelo. M aniše težave 
so nasta le  le p ri toplotn i obdela
vi, m edtem  ko je  bila kvalite ta  
vložka zadovoljiva. Malo bolj p ro
blem atično kot p re jšn je  m esece 
je  trenu tno  vzdrževanje strojev.

Zadovoljiva pa je  oskrba z orod
jem  in raznim i uslugam i iz d ru 
gih TOZD.

TOZD jeklovlek. P lan  skupne 
proizvodnje je  bil presežen za 
19,8 odst., v en d ar je  TOZD za
ostal p ri b rušenem  jek lu  za 2,4 
odst., luščenem  jek lu  4 odst. in 
vlečeni žici za 28 odst. P ri vlečeni 
žici in b rušenem  jek lu  so bile t e 
žave predvsem  zarad i pom an j
k an ja  vložka in  delnega popra
vila  strojev. P rav  tako  je  b il po
k v a rje n  tu d i stro j za luščenje 
jek la .

TOZD stroji in deli. P lan  skup
ne proizvodnje ie  TOZD presegel 
za 73,7 odst., in to predvsem  po 
zaslugi odprem e stiskaln ic ZCZ, 
k je r  znaša p rekorač itev  p lana

(N adaljevanje n a  2. str.)

V neskončno
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T O Z D

ODSTOTEK DOSEGANJA V PRIMERJAVI Z  ENAKIM OBDOBJEM LANI

SKUPNE PROI ZVODNJE ODPREME
FAKTURIRANE EKSTER. 

REALI ZACIJE I ZV O Z A

J u n i j k u m u l a t i v . j u n i j k u mu l a t i v . J u n i j k u m u l a t i v . J u n i j k u m u l a t i v .

JEKLARNA 9 5 , 6 1 0 0 , 7 - - - - - -

JEKLOLIVARNA 1 0 1 , 8 1 0 3 , 1 1 1 9 , 2 1 0 9 , 1 1 2 5 , 7 1 3 5 , 1 1 1 6 , 6 21 0 , 7

VALJARNA 7 9 , 2 9 7 , 6 9 7 , 0 9 8 , 2 1 2 0 , 0 1 1 8 , 9 1 6 8 , 5 1 6 9 , 1

KOVAČNI CA 1 0 3 , 9 1 0 1 , 8 1 0 1 , 6 9 5 , 9 1 2 9 , 0 1 2 6 , 0 1 3 9 , 7 2 25  , 8

JEKLOVLEK 1 0 6 , 8 1 1 6 , 9 81 ,1 1 1 3 , 1 1 0 9 , 9 1 3 0 , 9 8 9 , 6 301 , 3

STROJI IN DELI 1 6 8 , 3 9 5 , 1 265  ,8 1 2 0 , 5 6 3 8 , 6 183 , 8 0 , 6 2 2 , 5

-  n o ž i , b r z o r e z n o  o r o d j e 2 7 , 5 1 6 7 , 2 1 6 0 , 8 1 3 2 , 7 1 7 7 , 7 151 .1 3 0 9 , 3 1 5 6 , 5

-  g r e d i c e 121 , 0 76 , 0 - - - - - -

-  p a l i c e - 6 3 , 6 - 66 , 0 - 6 8 , 0 - -

INDUSTRIJSKI  NOŽ I 5 0 , 0 9 7 , 7 93 ,3 9 7 , 8 1 6 9 , 1 1 6 5 , 0 3 09  , 3 1 5 6 , 5

PNEVMATIČNI  STROJI ' •g , 3 8 1 , 6 5 7 , 6 8 9 , 2 1 2 0 , 0 1 1 9 , 8 3 0 6 2 , 5 202  , 7

VZMET ARNA 1 1 6 , 7 1 1 3 , 1 1 08 , 6 1 1 0 , 0 1 6 2 , 7 1 3 5 , 7 1 2 0 , 9 1 0 2 , 6

REZALNO ORODJE 8 0 , 0 8 7 , 1 1 06 ,0 93 ,6 1 3 9 , 7 1 3 6 , 9 6 3 , 1 8 9 , 5

KOVINARSTVO LJUBNO 1 7 3 , 0 1 1 0 , 1 1 3 6 , 0 93 , 2 1 2 6 , 2 1 1 7 , 5 - -

KALILNICA - - - 126 ,3 131 , 7 - -

STOR.DRUGIH T O Z D - DS - - - - 536  , 6 1 6 3 , 9 - -

S K U P A J  DO 9 0 , 3 9 8 , 9 1 0 6 , 0 1 0 0 , 7 1 6 2 , 5 1 3 2 , 7 1 3 1 , 5 1 6 9 , 9

ODSTOTEK DOSEGANJ A NAČRTOVANE( ga )

T O Z D SKUPNE PROI ZVOD. ODPREME
FAKTURIRANE EKSTER. 

REALIZACIJE I ZV O Z A

J u n i j k u m u l a t i v . J u n i j k u mu l a t i v . . i..::.: i . k u m u l a t i v . ...... Li p  j  -
k u m u l a t i v .

JEKLARNA 96 ,8 1 0 1 , 5 - - - -

J EKLOLIVARNA 1 0 2 , 2 1 0 2 , 1 1 0 9 , 8 1 06 , 6 1 0 0 , 5 1 0 7 , 0 9 7 , 6 1 6 3 , 0

VALJARNA 81 , 5 9 8 , 7 8 9 , 7 9 8 , 8 1 02 ,9 1 0 2 , 1 1 0 2 , 9 9 6 , 2

KOVAČNI CA 1 0 8 , 8 1 0 5 , 7 1 1 7 , 8 1 0 9 , 8 1 2 5 , 9 1 2 0 , 0 163 , 3 1 0 6 , 9

JEKLOVLEK 1 1 9 . 8 1 0 7 , 9 1 0 7 . 6 1 0 8 , 6 1 22 , 6 1 0 9 , 8 81 , 7 9 5 , 8

STROJI  IN DELI 1 7 3 , 7 8 7 . 9 1 8 6 , 1 8 9 , 1 236  , 3 9 9 , 2 0 , 6 1 8 , 5

-  n o ž i ^ b r z o r e z n o  o r o d j e 9 8 , 6 1 06 , 8 1 0 0 , 0 98 ,1 1 3 2 , 9 1 0 6 , 0 98 ,1 7 9 , 9

-  g r e d i c e 7 8 , 6 5 3 , 2 - - - - - -

-  p a l i c e - 66 , 0 - 6 6 , 0 - 61 . 7 . _

INDUSTRIJSKI  NOŽ I 7 0 , 6 76 , 0 6 8 , 1 8 0 , 6 1 2 6 , 8 1 02 . 9 9 8 . 1 7 9 . 9

PNEVMATIČNI  STROJI 7 3 , 0 91 , 6 7 3 , 8 9 2 , 6 1 1 0 , 3 9 8 , 2 268  , 0 1 6 8 , 8

VZMETARNA 1 0 9 , 9 1 0 7 , 0 101 , 9 1 06 , 8 1 1 6 , 6 1 1 2 , 6 1 6 7 , 0 1 3 8 , 0

REZALNO ORODJE 1 06 , 7 1 1 2 , 3 1 7 6 , 8 1 1 6 , 2 1 2 5 , 1 1 0 9 , 6 8 5 , 8 1 2 6 , 3

KOVINARSTVO LJUBNO 166 ,2 9 7 , 3 1 2 1 , 2 8 9 . 6 1 1 6 , 0 8 5 , 6 - .

KALILNICA - - - - 1 3 6 , 5 1 2 5 , 3 - -

STOR.DRUGIH TOZD- DS - - - - 1 8 9 , 0 1 1 1 , 5 - -

S K U P A J  DO 91 , 7 9 9 , 5 101 ,1 1 0 0 , 8 1 3 3 , 3 1 0 5 , 6 9 8 , 5 9 6 , 1

155,8 odst., In valjev, k je r  je  p lan  
presežen 145,5 odst. Večje za
ostanke pa beleži TOZD pri p ro
izvodnji orodja, 25 odst., in razn ih  
izdelkov in terne proizvodnje, k je r  
znaša zaostanek 52 odst. Ob po
m an jk an ju  naročil za izvoz je  
TOZD ob po llc .iu  dosegel le 18,5 
odst. predvidenega plana.

TOZD industrijski noži. M eseč
ni p lan  skupne proizvodnje je

O D S T O T E K  D O S E G A N J A  O P E R A T I V N E G A  P L A NA  

SKUPNE P R O I Z V O D N J E

T 0  2  0 J U N I J K U M U L A T I V N O

J E K L A R N A 92  , 6 9 9 , 6

TOZD dosegel v višini 70,4 odst. 
P lan  brzoreznega orodja je  bil 
dosežen 100 odst., p ri in d u s trij
skih nožih Da je  zabeležen zaosta
nek 1,5 odst. Za nedoseganje p la 
na skupne proizvodnje je  vzrok 
predvsem  v pom anjkan ju  naročil. 
Za grobo obdelane palice, k je r  v 
ju n iju  ni bilo proizvodnje. P ri 
com pond gredicah pa znaša za
ostanek  21,4 odst.

TOZD pnevmatični stroji. Vzrok 
nedoseganja p lana skupne proiz
vodnje so predvsem  nedobavlje
no votlosvedm o jeklo  (k jer je  iz
pad la celotna proizvodnja) in  več
ji zastoji na obdelovalnih s tro jih  
te r  nepravočasno op rav ljena te r 
m ična obdelava. K asnile pa so 
tudi usluge drugih  TOZD (kova
n je  sekačev, v a rje n je  v rta ln ih  
drogov itd.). V TOZD se je  p ri-

M nožičnost

čela po jav lja ti večja fluk tuacija , 
kot odhodi v  JL A  in drugam , vse 
več je  le tn ih  dopustov in  drug ih  
odsotnosti z dela.

TOZD vzm ctam a. P lan  skupne 
proizvodnje p ri lis tn a tih  vzm eteh 
je  b il presežen za 6,3 odst., p ri 
vzm etnih palicah  25,6 odst. P ro 
izvodnja je  po tekala zadovoljivo, 
večjih  zasto iev  zarad i po m an jk a
n ja  m ateria la  ali okvar n a  s tro jih  
n i bilo.

TOZD RO Prevalje. K ljub  do
b rim  proizvodnim  rezu ltatom  in 
rela tivno  visoki fak tu riran i eks
te rn i rea lizaciji so b ile v proiz
vodni i določene težave. Tako p r i
m an jk u je  u strezn ih  b rusn ih  seg
m entov za b ru šen je  nožev, tudi 
ni dovolj d iam an tn ih  brusiln ih  
plošč. Težave so nasta le  p ri kon
zerv iran ju  gotovega vretenskega 
orodja in  krožnih  žag, saj n i bilo 
ustreznega o lja  za zaščito. P ri
m anjkovalo  pa je  tud i hladilnega 
o lja p ri b rušen ju  v polno.

TOZD kovinarstvo Ljubno je  v 
ju n iju  presegel p lan  skupne p ro 
izvodnje za 44,2 odst., p lan  odpre
me je  bil p rekoračen  za 21,2 odst., 
fak tu riran a  eksterna realizacija 
pa za 14 odst. K ljub  tem u beleži 
TOZD ob po lle tju  zaostanek pri 
skupni proizvodnji 2,7 odst., p ri 
odprem i 10.6 odst. in fak tu riran i 
ekstern i realizaciji 14,6 odst.

2. SEJA DELAVSKEGA 
SVETA SLOVENSKIH 

ŽELEZARN
18. 7. 1980 je  bila v  C elju  2. se

ja  delavskega sve ta  Slovenskih 
železarn z nas ledn jim  dnevnim  
redom :

1. P o trd itev  zapisnika 1. seje 
delavskega sveta ih poročilo o iz
v rševan ju  sklepov.

2. O bravnava osnutka SaS o 
tem eljih  p lana SOZD Slovenske 
železarne za obdobje 1981—1985 in 
o tem eljih  p lana in te rne  banice SZ 
za obdobje 1981—1985.

3. P redlog sprem em b SaS o 
u re ja n ju  m edsebojnih odnosov pri 
združevanju  deviznih prilivov in 
skupni uporab i deviznih prav ic v 
SOZD SZ.

4. In fo rm acija  o ekonom skih 
uk rep ih  in  njihovem  vplivu na 
poslovanje SOZD Slovenske že
lezarne.

5. S prejem  prav iln ika  o up o ra
bi združenih  sredstev  za skupne 
stanovan jske po trebe delavcev v 
SOZD Slovenske železarne.

6. Razno.
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Železarna Ravne -  
pobudnica defektoskopije 

v Jugoslaviji
Letos teče 15. leto, odkar smo v 

Jugoslav iji ustanovili d ruštvo za 
preiskavo m ateria la  b rez po rušit
ve — defektoskopijo. M aja 1965. 
leta ie n a  pobudo strokovnih  so
delavcev in v tesnem  sodelova
n ju  z vodstvom  železarne R avne 
bila ustanovna skupščina d ruštva  
na p rvem  strokovnem  sim poziju 
v O patiji, kam or smo povabili 
m noge strokovn jake iz inozem
stva. P redsedstvo d ruštva  je  p re 
vzel sodelavec iz železarne R avne 
in ostal na tem  m estu  5 let. Ze 
čez dve le ti je  zopet, s  pomočjo 
železarne R avne in In d u strije  
alata , T rebinje, b il o rganiziran  
drugi sim pozij z m ednarodno 
udeležbo v T reb in ju  in  le ta  1969 
tre t ji  v  Puli, kam or se je  zbrala 
skoraj vsa E vropa in  še zastopni
ki prekom orskih  dežel.

P ričetk i organiziranega dela 
so bili težavni. Brez sodelovanja 
neka te rih  organizacij, kot so In 
s titu t za m etalne konstrukcije  — 
L jub ljana, L itostro j, M etalna in 
H idrom ontaža — M aribor, MI — 
L jub ljana, Zavod za v a rje n je  v 
L ju b ljan i in  še drugih, delo ne bi 
steklo. D efektoskopija, ki je  b ila 
za tis te  čase še vsa v  povojih v 
svetu sploh, se je  v  o rganizira
nem  delu p ri nas h itro  razv ijala .

V železarni R avne smo že v 
le tu  1953 kon tro lirali jeklo  z u l
trazvokom  in  p rav  ti ran i začetki 
so v tk an i v dobrem  im enu našega 
jek la  v svetu. Tudi dom a na R av
nah smo večkrat nalete li na teža
ve in  nerazum evanje , sk ratka , n i
so nam  verjeli, dokler naših  d ia
gnoz nism o potrdili, tako  da smo 
osum ljeni kos razrezali in poka
zali na napako, ki smo jo prej ne- 
porušno odkrili. D anes nihče n iti 
ne pomisli, da bi bilo mogoče ob
d ržati sloves dobrega pro izvajal
ca jek la  in  izdelkov brez nepo- 
rušne kontrole.

Da se je  v Jugoslav iji zan im a
n je za organizirano delo sploh 
pojavilo, je  b ila  k riva  popolna 
zm ešnjava Dri oceni kvalitete. 
Vsakdo je  po svoje razlagal n a j
dene signale na ultrazvočnem  
aparatu , ki so se polagom a začeli 
po jav lja ti v industriji. P ro izva
jalci jek la  so trd ili, da tak i in ta 
ki signali ne pom enijo nevarnosti 
in  so v rte li vse gum be na ap a ra 
tu  v levo na najm anjše, upo rab 
niki jekel pa so jih  zavrteli vse 
v desno na največjo  občutljivost, 
da bi se tako čim  bolj zasigurali.

Tako se nismo mogli n ik ak o r do
govoriti, saj so se upo rab lja li raz 
lični ap a ra ti in  p redvsem  u ltra 
zvočne glave različnih  zm ogljivo
sti in  frekvenc. Zmedo je  dokaj 
zadovoljivo rešila AVG m etoda, 
ki jo  je  pogrun tal dr. J . K ra u t-  
k ram er v le tu  1959 in še danes 
k ljub  vsem  svojim  pom anjk ljivo
stim  p redstav lja  vsaj tisto  m in i
m alno bazo za oceno občutljivo
sti in  čim  boljšo diagnozo n a jd e
ne napake.

Uvideli smo, da smo brez moči, 
če znam o sam o železarji upo rab 
lja ti u ltrazvok, predelovalci pa 
ne. Zato smo šli v akcijo in p riče
li z ultrazvočnim i teča ji že le ta  
1958 p ra v  n a  Ravnah. Do danes 
smo organizirali p rek  50 tečajev  
in skozi n je  je  šlo približno 1400 
inžen irjev  in tehnikov. U speh je  
bil presenetljiv . Vsa nas ta la  neso
glasja  so izginila, le redko je  p r i
šlo in še p ride  do nesporazum a, 
ker je  p rak tično  p ri vsakem  n a
šem kupcu in uporabn iku  našega 
jek la  kdo, k i je  šel skozi naše te 
ča je in  razum e ultrazvočno go
vorico.

Naš tru d  tu d i ni bil b rez odm e
va v tu jin i. S pričevala naših  te 
čajn ikov so b ila  p riznana tud i v 
inozem stvu. Že v  le tu  1970 je  za
rad i uspehov dela naše organiza
cije Jugoslovansko društvo bilo 
spreje to  v m ednarodni kom ite za 
defektoskopijo  ko t 21. član. S pre
jem  je  bil na svetovni konferen
ci v H annovru. Po le tu  1970 se je  
predsedstvo d ru š tv a  preselilo  v 
Zagreb in  nato  v  Pančevo, k je r 
je  še sedaj, v saka repub lika  je  
delovala v  okviru  svojega regio
nalnega d ruštva, ki pa ni bila 
p ravna  oseba.

Jugoslav ija  v e lja  n a  področju  
defektoskopije kot ena napredn ih  
pred  m nogim i drugim i bolj indu
strijsko  razvitim i in  im e R avne 
te r  ravensko jeklo  je  znano tudi 
po ravensk i defektoskopiji.

K ljub  velikim  težavam  pri n a
bavi oprem e iz uvoza in  p ri so
razm erno veliki fluk tuaciji k a 
drov s tega odgovornega, a slabo 
nagrajenega dela, cenimo, da 
imamo danes v  Jugoslav iji kak ih  
1500 ak tivn ih  delavcev pri defek
toskopiji (na Japonskem  jih  je  
okoli 14.000).

Železarna R avne je  s svojim i 
izkušn jam i priskočila na pomoč 
tud i drugim  delovnim  organizaci
jam , ki so bile v  stiski. K ot p r i
m er naj navedem o, da smo z m e
todam i ki smo jih  razvili na R av
nah, uspeli v sodelovanju z upo
rabn ik i sp rav iti število lomov v r
ta ln ih  palic za nafto  (ki jih  dela
mo tud i na Ravnah) od 26#/o na 
nič. K aj pa pom eni lom palice na 
globini nekai k ilom etrov globoko, 
si kom aj lahko predstavljam o. Za 
velik  uspeh lahko naštejem o tud i 
pomoč p ri kontroli železniških osi 
(ki jih  tud i mi izdelujemo), saj 
smo z našim i tečaji usposobili ve
liko brigado kontro lorjev , ki sk r
bijo, da ne p ride  do nepredv ide
n ih  lomov in katastro f, za ka te re  
bi b ila  tud i železarna soodgovor
na kot proizvajalec osi. Ponosni

smo lahko  tud i na pomoč, ki jo  
nudim o naši arm adi ravno na 
področju neporušne kontrole, saj 
rešujem o m orda živ ljen ja naših 
vojakov in  pilotov.

Za vso veliko in  nesebično po
moč je  naša delovna organizacija 
železarna R avne p re je la  na ju b i
le jn i skupščini d ruštva  dne 20. ju 
n ija  1980 v B eogradu »MEDA
LJO« za zasluge p ri raz v ijan ju  te  
panoge od ustanovitve d ruštva  p a  
do danes. To je  vsekakor veliko 
p riznan je  naše skupnosti železar
ni, obenem  pa obveznost, da bo
mo še v  bodoče tako ak tivn i p ri 
delu in  organizaciji, posebno še 
sedaj, ko bodo regionalna d ruštva  
posta la sam ostojne organizacijske 
oblike in bo delo v  celoti slonelo 
na n jih , zveza bo le koord inator 
m ed posam eznim i republiškim i 
d ruštv i in  p redstavn ik  Jugoslav i
je  v m ednarodnem  kom iteju. 
R avno člani slovenskega reg ional
nega d ruštva  so na m ednarodnem  
p lanu  pokazali veliko strokovnost.

S prva v  železarni niso preveč 
m ara li za Tovarno rezalnega 
orodja P revalje , še m anj se je  ko
m u zdelo, da je  to  zares naš tozd. 
Po vogalih je  bilo slišati, da nas 
bodo sam o ooetnaj stili, s tem  ko 
so se p rik ljuč ili železarni. G ovori
ce so zdaj že pozabljene, rezalno 
orodje pa ie  naše, kot je  naš k a 
teriko li d rug  tozd v  železarni. 
D elajo dobro in  pridno — tak i pa 
so v tem  času še oosebej zaželeni. 
V endar so im eli tud i že b ridke 
čase, take, da so lju d je  p rav ili: če 
greš v  TRO, se boš s k ruhom  s te 
pel.

NAJPREJ PILE
P ile  so na P re v a ljah  delali že v 

sta ri Jugoslaviji, toda k ronika 
om enja tako hude težave, da so 
zarad i n jih  obupali in  je  delo za 
nekaj le t zastalo. Pozneje se je  
eden teh  začetnikov v rn il iz A v
s tr ije  kot m o jster in  znova začel. 
S eveda je  b ila  n jegova proizvod
n ja  pil sila p rim itivna. P ostavil 
je  osnovno stavbo, potem  pa z le ti 
p r id ja l pritik line, kakor je  pač 
im el den a r zanje. Zato so b ili s ta 

ž e  le ta  1962 smo R avenčani 
p redavali na m ednarodnem  kon
gresu  v  B udim pešti, potem  v 
Cannesu, v  V aršavi, v  Salzburgu, 
s trokovn jak i iz L ju b ljan e  so se 
po jav ili na strokovnih  p red av a
n jih  v H annovru, v  ZDA, strokov
n ja k i z Jesen ic  v  Cannesu in  le 
tos v M elbournu. Slovenci smo 
lahko ponosni in  zadovoljni, da 
naše delovne organizacije kažejo 
toliko p rip rav ljenosti in  podp ira
jo  delo, ki n ikako r ne sme zam re- 
ti. Tudi v teh  rezu lta tih  svet v idi 
napredek  v  svobodni in  napredn i 
sam oupravni in  neodvisni sociali
stični družbi.

Naj m i bo dovoljeno, da kot 
prvi p redsednik  Jugoslovanskega 
d ruštva  za defektoskopijo  česti
tam  kolek tivu  in  sam oupravnim  
organom  delovne organizacije že
lezarne R avne za p rizn an je  in  se 
istočasno zahvalim  za vso pomoč, 
ki jo  železarna vsa le ta  od začet
ka p red  15 le ti nudi d ruštvu.

M itja Sipek, dipl. inž.

ri objekti razdrobljen i in  n efunk 
cionalni. Po le tu  1947 je  bilo £o 
obrtn ištvo  nacionalizirano in  je  
prešlo v državno last. P ile so de
la li še naprej.

v Še s t d e s e t i h  l e t i h  n o v  
p l a n

V začetku šestdesetih  le t je  
vodstvo, postavljeno od ta k ra tn e  
občinske organizacije, naprav ilo  
p lan  p reusm eritve  in  tako se je  
le ta  1960 začela proizvodnja re 
zalnega orodja za obdelavo kovin. 
P ri tej proizvodnji so nalete li na 
take tehnološke težave, ki iih  n i
k ak o r ni bilo mogoče poceni re 
šiti, zato so s tv a r  začeli opuščati. 
Tedaj se je  pod je tje  im enovalo 
Blisk. Izkušn je  in  znanje je  n a re 
kovalo š iritev  proizvodnje. D om i
slili so se izdelave o rod ja  za ob
delavo lesa.

ODLOČITEV JE BILA DOBRA
Leta, ki so sledila, po trju je jo , 

da so nared ili prav . k a jti danes 
je  tozd specializiran  proizvajalec

Vzorno urejena okolica pred halam i tozda rezalno orodje

SPOZNAVAJMO NAŠO ŽELEZARNO:

Za lesarje delajo
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8. ju lija  1980 so našo železarno obiskali predstavn ik i zveznega sekre
tariata za narodno obrambo, izvršnega sveta, gospodarske zbornice in  
sveta  za energetiko  — industrijo  in  gradeništvo SR S, S lovensk ih  že 
lezarn in  železarne Jesenice. Po razgovorih, ki so po teka li s člani 
poslovodnega odbora in  sekre ta rjem  O K Z K S  Ravne, so si ogledali 

proizvodnjo  in  obdelavo jekla .

rezalnega orodja za lesno indu
strijo . V Jugoslav iji sta  samo še 
dva ta k a  proizvajalca, ki pa sta 
se učila p ri naših. Beležili so p re 
cejšen razvoj. Vse objekte, k i jih  
je  zdaj mogoče v ideti (razen v ra 
ta rn ice  in  transfo rm ato rja ), so 
zgradili po le tu  šestdeset. V no
v ih  halah  se začenja nagel in  
uspešen razvoj.

D anes še vedno delajo pile in 
rezalno orodje za obdelavo kovin, 
vendar počasi oboje opuščajo. 
S lednje zato, k er je  vložni m ate
ria l zelo d rag  in  ga je  zelo težko, 
če ne k a r  nem ogoče pokriti s 
končno ceno izdelka. P ri p ilah  pa 
dosegajo p rodajne cene tudi 80 
do 100 %  proizvodnih stroškov. 
Vse cene so že skoraj p e tn a js t le t 
pod družbeno kontrolo. D ovolje
n ja  za dvig so kaj redka  in  sko
pa. V zadnjih  le tih  je  b il porast 
cen dovoljen kom aj za 8—9 °/o. V 
zadn jih  desetih  le tih  pa so že več
k ra t doživeli dalj časa tra ja jočo  
zam rznitev  cen. Z adnji ta k  p r i
m er: letos m aja  so po dvaindvaj- 
setm esečni (22) zam rznitv i dobi
li dovoljenje za dvig cen. U prav i
čeno so se že bali, da ne bodo do
segli p lan iranega dohodka. No, ta  
čas pa niso živeli le od up an ja  na 
dvig cen pač pa so se zagnano lo
tili n o tran jih  rezerv  in  preusm e
ritve.

F rancoskem u kupcu so sporo
čili, da opuščaio proizvodnjo pil. 
P resenečeni pa so od Francoza 
p reje li p rijazno  pismo, polno ob
žalovanja. Takoj je  bil p rip ra v 
ljen  p lačati za pile 10 "/o več, če- 
n rav  so b ile pogodbe že sk len je
ne. Seveda tudi to proizvodnje pil 
ne reši in počasi bodo izginile iz 
hal. V tej gospodarski situac iji 
pač ni p rosto ra za sen tim en tal
nost, česar se v tozdu p rav  dobro 
zavedajo. R azm erje m ed eksterno 
realizacijo  p ri p ilah  in  eksterno

K ot v drugih  osnovnih p a r ti j
skih organizacijah  je  tud i za ko
m uniste TOZD kom erciala tre n u t
no najboli ak tua lna  naloga, da 
skušajo čim več nared iti na pod- 
dročju stabilizacijskih  ukrepov, 
še posebej po devalvaciji. K oliko 
so uspešni, smo vpraša li se k re ta r
ja  Aleksandra Juga.

»O stabilizaciji in stab ilizacij
skih ukrep ih  smo veliko razp rav 
lja li že o red  devalvacijo, saj je  
ta  tem a b ila  zelo pogosto na 
dnevnih  red ih  sestankov OO ZKS, 
sek re ta ria ta  in OO ZSS. A n i
smo samo razprav lja li, tem več 
smo daja li tud i konkretne  naloge 
in zadolžitve tako kom unistom  
k o t tud i d rug im  delavcem  v  ko
m erciali. Izdelan  je  bil akcijsk i 
p rogram  te r  več analiz, od k a te 
r ih  bi om enil le  dve, in  sicer: 
analizo gospodarjen ja in osebnih 
dohodkov. O ugotovitvah analiz 
smo razp rav lja li tudi n a  sestan 
k ih  OO ZKS in spreje li določene 
ukrepe. Določili smo trič lansko  
kom isijo, da izdela predloga za 
p lačevanje nadur, za priso tnost 
na poslovnih kosilih, službenih 
po tovanjih  in sejm ih. P ra v  tako 
smo določili trič lansko  komisijo, 
d a  ugotovi, kaj nam  p rinaša

realizacijo  rezalnega orodja je  
1:2. Logično to rej, da se dohodek 
povečuje izključno na račun  re 
zalnega orodja za obdelavo lesa. 
Te izdelke pretežno usm erjajo  na 
dom ači trg , precej pa izvozijo ta 
ko na vzhod kot na zahod. S kv a
liteto  in  p lasm ajem  ni težav. R e
klam acij je  zelo malo.

P otrebe lesne in d u strije  so ved
no večje, zato n ikako r ne bi sm e
li b iti gluhi zanje. Zelo problem a
tičen pa je  velik  aisortiman, ki ga 
kaj bistveno ne m orejo zožiti, saj 
lesna in d u strija  zah teva silno ši
roko paleto orodja. N ajlažje  je  
m enda dela ti za vzhodni trg , k er 
so po trebe sorazm erno enostavne 
in  so možne serijske  izdelave, pri 
nas in  na zahodu pa si vsak  a r 
h itek t izm išlja nove oblike, tako 
da so orodia zato tako različna in  
serijska proizvodnja skoraj n i 
možna. Seveda pa to proizvodnjo 
samo draži. N ajbolj prik ladno  za
n je  bi bilo, če bi šli v  vedno večje 
serije, ne pa da se m orajo otepati 
z naročili, ki te rja jo  dva, tr i rez- 
karje , in  včasih  tu d i sam o enega.

PRESEGLI PLAN
V tozdu rezalno orodje so šele 

letos dosegli lan i p lan irano  štev i
lo zaposlenih. O bnašajo se s tab i
lizacijsko. Dokaz: cene m irujejo , 
število zaposlenih se ne dviga, 
p rihodek  pa je  25 °/o večji, kot so 
p lan irali, rea lizacija je  10%  nad  
planom, k a r  37 %  pa je  večja od 
p rv ih  šestih  m esecev lani. P a  si ne 
bodo nič oddahnili, saj vedo, da 
stabilizacije ni konec že v  prvem  
polletju , am pak bo treb a  zanjo še 
dolgo trdo  delati.

Tozd rezalno orodje nam  je  p r i
jazno p redstav il rav n a te lj Štefan  
Vovk.

Z. S trg a r

družbeni dogovor o uresn ičevanju  
družbene usm eritve razpo re ja
n ja  dohodka v le tu  1980 in ali je 
ustvarjen i dohodek TOZD kom er
ciala dejanski rezu lta t našega de
la. K adrovska kom isija je  m orala 
izdelati p lan  po trebnih  kadrov. 
K om isija za gospodarjenje pa 
m ora ob periodičnih in zak ljuč
nem  računu  izdelati grafikone, ki 
bodo prikazovali noslovno uspeš
nost naše tem eljne in delovne or
ganizacije.

G lede n a  to, da im am o posa
m ezne kom uniste zadolžene za 
določena področja, kot so: za 
družbenopolitično usposabljanje, 
družbenoekonom sko področje, 
SLO in DS, kadrovska vprašan ja, 
inform acije in za delo z mladino, 
im ajo tud i ti kom unisti določene 
zadolžitve p ri u resn ičevan ju  poli
tike stabilizacije. Tako je  kom isi
ja  za družbenoekonm sko področ
je  izdelala analizo dela naših  de
legatov, poleg tega pa je  še sode
lovala p ri izdelavi drug ih  an a
liz. Na sestankih  naše osnovne 

organizacije te r  tud i n a  sestankih  
OO ZSMS pa je  spregovorila o 
pom enu politike stabilizacije in o 
uk rep ih  v  tozdu in delovni orga
nizaciji. Č lan kom isije za in fo r

m acije je  zadolžen, da p rek  In 
form ativnega fu ž in a rja  p redstav i 
širši javnosti delo kom unistov in 
s tem  tud i p rizadevan ja  n a  pod
ročju  stabilizacije.

P red  k ra tk im  izvedena deval
vac ija  pa je  postavila in še po
stav lja  predvsem  pred  kom uniste 
nove naloge in  zadolžitve. Tako 
smo o devalvaciji spregovorili na 
zadnjem  sestanku  OO ZKS te r  na 
skupnem  z družbenopolitičnim i 
organizacijam i v tozdu. K ot osno
va za razpravo  so nam  služila 
stališča in priporočila problem ske 
konference kom unistov ravenske 
železarne, ki je  b ila  posvečena 
uresn ičevan ju  no litike stab iliza
cije v le tu  1980. Na osnovi poda
nega smo sklenili, da m ora kom i
sija  za gospodarjen je oceniti, kako 
novi ukrep i ZIS vplivajo  na go
spodarjen je v  tozdu in m orda 
dopolniti akcijsk i program . Oce
n iti je  tudi treb a  izvajan je  tega 
in  podati poročila o tem,« je  po
udaril A leksander Jug.

Da bi se delavci TOZD kom er
ciala čimbolj prilagodili vse tež
jim  pogojem  gospodarjenja, so b i
li m nenja, da ie  po trebna n ri n jih  
tako jšn ja  reorganizacija tozda in  
da je  treba  dati več poudarka 
službam , ki so doslej bile v sen
ci in za ka tere  prej niso bili m ne
nja, da bi se m orale bolj vživeti 
v delo. P redvsem  gre za področ
je  raziskave tržišča, pospeševa
n je  prodaje, p la n iran ja  in  politi-

K om unisti te  OO ZKS, ki šte 
je  43 članov, so na zadnjem  se
stanku  m ed drugim  obravnavali 
tudi poročila o uresn ičevanju  po
litike stabilizacije v  delovni sk u p 
nosti kadrovsko splošnih zadev. 
Tako so ugotovili, da je  b ila  v p r 
vih m esecih letošnjega le ta  p ro 
izvodnja v DS KSZ še k a r  ugod
na. S področja zaposlovanja pa 
podatki kažejo, da se po planu 
zaposluje več delavcev v proizvo
dne obrate in  m anj v skupne služ
be te r  da se p redvideni p lan  ne 
prekoračuje. Težave so le v veli
k i fluk tuaciji delovne sile, p red 
vsem  v m etalu ršk ih  obratih . Ve
liko je  tud i prerazpored itev  de
lavcev. Še vedno pa so dolgi po

ke cen. Da pa bodo te  službe res
nično in  bolj uspešno lahko 
o p rav lja le  svoje delovne naloge, 
bo zan je  treb a  nem udom a n a jti 
ustrezne delovne prostore. Tudi 
na področju  izvoza bo treb a  n a
red iti s tru k tu rn e  sprem em be, saj 
je  v tem  času treb a  izvažati čim 
več finaln ih  izdelkov. K om unisti 
v kom erciali še m enijo, da bi bilo 
treba ponovno nreg ledati s red n je 
ročni p lan  in  ga, če bo treba, do
polniti.

»Večji poudarek  bomo m orali 
dati tu d i uvozu,« je  deja l A lek- 
sandei Jug, »saj bo po sedanjem  
trendu  verje tno  železarni zm an j
kalo deviznih prav ic p red  iztekom  
letošnjega leta. Razen prodajn im  
je  treba posvetiti pozornost tud i 
nabavnim  cenam, saj bomo le  ta 
ko postav lja li bolj realne p lan 
ske cene in na ta  način bolj rea l
no brem enili d ruge tozde. Tudi v 
skladišču in špediciji bo treb a  
čim prej rešiti pom anjkan je  k a 
drov, da bo oskrbovanje tozdov 
s surovinam i in  odprem o izdelkov 
potekala nem oteno. K ar pa se ti
če porab ljen ih  sredstev, smo ko
m unisti m nenja, da jih  je  treb a  
zm anjšati tam , k je r  je  to  eko
nomsko upravičeno. M enimo nam 
reč, da se ne obnašam o stab iliza
cijsko, če om ejim o prevoze n a  
službena po tovanja z osebnim i vo
zili, povečam o pa število prevozov 
s taksiji, k i so precej dražji,« je  
končal tov. Jug.

stopki p ri rešev an ju  vp rašan j de
lovnih invalidov. Tudi odnos do 
p rip ravn ikov  n i zadovoljiv  in bo 
treb a  zan je  p red lagati in dopolni
ti razvid  del in nalog, m enijo  ko
m unisti v DS KSZ.

U gotavljajo  tudi, da še vedno 
niso n a  zadovoljivi višini m edse
bojn i delovni odnosi. Tudi v iz
rab i delovnega časa so še rezerve 
tako v DS KSZ kot v vseh d ru 
gih tozdih in  delovnih skupnostih  
v  ravensk i železarni. T reba bo 
resno razm isliti o prerazpored itv i 
delovnega časa. Na predlog de
lavskega sve ta  delovne organiza
cije sta  delovni skupnosti za go
spodarjen je  in KSZ izdelali ob ra
zec »poročilo o neopravičeni od

Med ž e l e z a r j i  k o m u n i s t i
OO ZKS TOZD KOMERCIALA

OO ZKS DS KSZ
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PREMAJHEN ČUT ODGOVORNOSTI
sotnosti z delovnega m esta m ed 
delovnim  časom«. Tako kom unisti 
OO ZKS DS KSZ in služba sploš
nega sek to rja  ugotavljajo , da se v 
neka te rih  tozdih in delovnih 
skupnostih  ne poslužujejo nave
denih p rija v  za n ad a ljn ji posto
pek. P recej k ritično pa ugo tav lja
jo, da se še vedno delavci p red 
časno zb ira jo  p red  v ratarn icam i 
ob koncu izmene. K ljub  tem u, da 
je določen čas, kdaj delavec lahko 
zapusti svoj obrat ob koncu izme
ne, se to ne upošteva. O dpraviti 
bo tre b a  tud i pom anjk ljivosti s 
tehn ičn ih  področijh, izboljšati de
lovno in  tehnološko disciplino. 
Tudi sistem  delitve osebnih do
hodkov še ni v  celoti zaživel.

Na cesti naše železarne se je  
pojavilo novo, nevsakdan je  to 
vorno vozilo. Večina sodelavcev 
ga verje tno  vidi prvič. Zato na 
k ra tko  pojasnim o, čem u je  tako 
vozilo nam enjeno in  kako oprav
lja  svoje delo.

Po m odernizaciji m etalu ršk ih  
obratov v naši železarni bomo po
večali proizvodnjo, s tem  pa bodo 
potrebe po tran sp o rtu  večjih  ko
ličin vseh v rs t m ateria la . Obenem 
se z razširitv ijo  obratov zm anjšu
je jo  tran sp o rtn e  površine. Vse to 
skupaj pa u s tv a rja  nove, zah tev 
nejše tran sp o rtn e  naloge.

Da bi jim  bili kos, smo se lo ti
li analiz težkega transpo rta , ki v 
celotni količini presega 85 °/o vse
ga prem ika m ateria lov  po cesti v 
naši železarni. U gotovljenim  po
gojem, kot so: količina, stanje, 
teža brem en  +er lastnosti t r a n 
sportn ih  poti, je  bilo treb a  n a jti 
ustrezen princip  tran sp o rta  in k  
tem u transportno  sredstvo oziro
m a vozilo.

Ugotovili smo, da je  za naše 
razm ere n a jp rim ernejš i paletn i 
transport. Ta je  sicer bolj raz šir
jen  v obliki m anjših  transpo rtn ih  
enot, t. j. na standard iz iran ih  p a 
le tah  z brem enom  do 2000 kp. B i
stvo  tega sistem a pa je, da pri n a 
k lad an ju  in  razk ladan ju , ko je  
naj večja izguba časa in  največ 
težkih okvar, vozilo ni navzoče. 
Tako je  resnično vključeno  le  v 
funkoijo tran sp o rta . P ri težjih  
transpo rtn ih  enotah  so potrebne 
ustrezno večje paleite in  vozilo. 
Zato smo izbrali nalete  z nosil
nostjo  701 in  dvižno vozilo k a 

š i.  ju li ja  se je  razfo rm irala  
strokovna skupina za u red itev  
osebnih dohodkov, k i je  delala v 
delovni skupnosti KZS, po nalo
gu poslovodnega odbora. Menim, 
da je  strokovna skupina opravila 
veliko delo n a  področju  delitve 
osebnih dohokov. Sedaj se m ar
sikdo sprašuje, kdo bo to  področ
je  u re jeva l v bodoče. P ri n ad a lj
n jem  dograjevan ju  obstoječega 
sistem a delitve osebnih dohodkov 
bo delala služba za sistem  OD. 
R azpisana pa so že tu d i dela in  
naloge za ana litika  OD. Mislim, 
da je  treb a  to vp rašan je  rešiti v 
po jačan ju  službe za OD in ne v 
začasnih strokovnih  skupinah,« je  
zaključil tov. K rajnc .

F ranc R o tar

mag, ki im a nasledn je  osnovne 
k arak teris tik e :

— nosilnost 72 ton,
— moč m otorja  118 kW,
— število podpornih kolesnih 

enot je  8, od tega so pogonske 3 
in zavornih  5,

— naj večja h itro st 20 k m /h ,
— prem agu je vzpon do 7 °/o,
— naj večji rad ij ob račan ja  je

7,9 m,
— vse funkcije  delu je jo  na 

p rincipu  h idravlike.
S program om  težkega paletnega 

transpo rta  načrtu jem o skupno tri 
takšna vozila. Tako bomo v n a
slednjem  obdobju m orali nabav i
ti še dvoje vozil. T ak ra t pa naj bi 
z naših  cest v železarni bila od
stran jen a  vsa težka vozila, ki se
daj tran sp o rtira jo  vložek, poliz
delke, izdelke in odpadek m eta
lu ršk ih  obratov. Zato tud i obsto
ječih  v lečnih strojev, p riko lic in 
kam ionov ne nadom eščam o z no
vimi, kot bi to zah teval izrab ljen  
vozni park , am pak  le -ta  počasi 
odm ira.

Tako se bo skrčilo število tež
kih vozil in  tran sp o rt bo postal 
p roduktivnejši, izboljšalo se bo 
delovno okolje voznika, na ces+ah 
bo m anj težkih vozil itd. Poznalo 
pa se bo tud i p ri vzdrževanju . 
Vozilo sicer zarad i svoje kom 
pleksnosti zahteva strokovnejše 
posege, zato pa bo po količini vo
zil m an jši obseg del in m an jša  za
loga raz ličn ih  rezervnih  delov.

P rvo vozilo je  še iz uvoza, n a 
slednja pa po vsej verje tnosti že 
dom ače izdelave, saj tako proiz
vodnjo resno n ačrtu je jo  DO Vo
zila Gorica.

M ihael Lotrič

K adar k je  podaljšam o kakšno 
halo, m oram o h k ra ti podaljša ti 
tu d i streho. Ce pustim o režo, v 
halo dežuje in zam aka.

P rav  to se je  zgodilo p ri p ri
k ljučku  hale  jek la rn e  in  jek lo li- 
v arn e  (glej fo tografijo  »Doku
m ent m alom arnosti«). K akšno 
v rem e smo im eli ju lija  in  ju lija , 
vemo. Deževalo je  to rej v  halo. 
U rgence niso n ičesar sprem enile. 
P otem  je  zalilo stikalne naprave 
in  stro jev  n i bilo mogoče po
gnati.

V N ovicah št. 16 smo obiavili 
razpis le tošnjega 4. delovnega 
tekm ovanja kov inarjev  in  m eta
lurgov, te  dni pa se že izteka rok 
za prijave. A kcija je  republiška 
in jo vodi organizacijski odbor, v 
katerem  im a pom em bno vlogo 
sindikat. K er se je  udeležujem o 
že če tr tič , je  organizacija v že
lezarni dobro utečena, jo  pa še 
izpopolnjujem o. N aš organizacij
ski odbor šte je  11 članov, vodi pa 
ga tov. D ušan Brankovič.

D elovna tekm ovanja dobivajo 
vsako leto širši pomen. S tem  ko 
delavci tekm uje jo  v  p rak tičnem  
in teoretičnem  delu, poglabljajo  
znanja iz svoiih  strok, h k ra ti pa 
tud i poznavanje sam ouprav lja 
n ja , ZZD, vloge sindikatov in 
va rs tv a  p ri delu. Zato vsebujejo  
ta  tekm ovan ja  vsaj nasledn je  po
m ene:

• So korak  k  celovitem u izobra
ževanju  delovnih liud i kot osnov
n ih  nosilcev in  u stv a rja lcev  m a
teria ln ih  dobrin.

• S rečavan ja delavcev iz različ
nih OZD, občin, na zvezni ravn i 
pa še iz repub lik  in pok rajin  po
m enijo m edsebojno spoznavanje

Pom agalo je  šele ostro posre
dovanje poslovodnega odbora.

V prašanje: ali b i krovec doma 
pustil, da bi m u teklo  n a  glavo? 
Bi to  dovolili po v rsti odgovorni 
p ri izvajalcu  del ali tisti, k i p ri 
nas nadzoru jejo  ta k a  dela?

Odgovor: Zanesljivo ne.
In  če je  tako, se reče tem u m a

lom arnost te r  nestabilizacijsko 
obnašan je — pa nič drugače.

M. K olar

te r  u tr je v an je  b ra ts tv a  in  enotno
sti.

• So izm enjava m nenj te r  izku
šenj m ed delavci iz neDosredne 
proizvodnje in  strokovn jak i iz 
znanstven ih  ustanov.

• P red stav lja jo  tem elj za dobro 
in kvalite tno  delo tekm ovalcev v 
n jihovih  tozdih skozi vse leto, ne 
le v času tekm ovanj.

• Tako so ta  tekm ovan ja  v  res
nici tudi prispevek  k  stabilizaciji 
gospodarstva in  razum ljiv  posta
ne poudarek, naj bodo zm eraj 
bolj množična.

Zato v železarni R avne letos 
nism o ostali le p ri fo rm aln ih  raz 
pisih, am pak  so sind ikaln i ak ti
visti po tozdih še osebno povabili 
k sodelovanju dobre delavce — 
strokovnjake, k i se dosedanjih  
tekm ovanj iz različn ih  vzrokov 
niso udeležili.

V p re jšn jih  le tih  smo dosegli že 
lepe uspehe in ni razloga, da jih  
ne bi letos ob skupnih  p rizadeva
n jih  ponovili ali celo presegli.

Z razglasno postajo, Novicami 
in F užinarjem  bomo akcijo 
sprem ljali te r  o n je j sproti poro
čali.

U rednik

K

D vižno vozilo  kamag

VKLJUČEVANJE TRANSPORTA 
V MODERNIZACIJO ŽELEZARNE

D okum ent m alom arnosti

TEKMOVANJE KOVINARJEV 
IN METALURGOV -  SPODBUDA ZA DOBRO

DELO



AKCIJA »TISOČ DELAVCEV SODELAVCEV«

B rez civilizacije

Želim, da mi kdo vsaj približno 
poda perspektive tega, že tako 
p redebatiranega počitniškega do
m a Portorož.

Čujem o razne govorice, da je  
pač sram ota za tako  podjetje , kot 
smo mi, da im am o tako  reven  po
čitniški dom. Laično gledano je  
to res, po drugi s tran i pa se m i 
zdi, da je  tud i razlika m ed našo 
tovarno in turizm om , da tud i vsa
ka panoga zahteva določene spo
sobnosti in da bi bilo mogoče bolj 
pam etno to p repustiti turizm u, ki 
je  že usposobljen za te  nam ene 
te r  bi se verje tno  tud i bolj ren 
tabilno obnašal.

Ne razum em , zakaj se sodelav
cem  ne po jasn ju je jo  tu d i negativ 
ne stvari nečesa, če že toliko go
vorim o na sestankih  in  mislim , 
da bi m oral b iti res vsak  sezna
n jen  z vsem, preden  dvigne ro 
ko, ne pa da si potem  belimo 
glave. Sigurno je  to m ikavno za 
p iransko  občino, kakor tudi n a 
slov d irek to rja  pa še koga, v p ra 
šan je  pa je, kako dolgo bo molzna 
krava, kot smo mi, te  stroške p re 
našala . Menim, da bi m orala ose
ba, ki danes n ap e lju je  na to, tud i 
kasneje  pokazati odgovornost in 
učinke, n e  pa, ko m u p ride  voda

do grla, se um akn iti in p redati 
ob jek t tu jem u vodiču, kot je  to 
poznano. Zato bi se m orali poka
zati vsi izdatk i od gradnje, k a 
snejšega vzdrževanja, energetskih  
virov, m estnega zem ljišča in še 
razn ih  davkov in te m ilija rde  sk r
čiti skupaj na dva m eseca sezone, 
za k a r  im am  že sam  prakso, da 
ne čitam  časopisa, kako je  vse za
sedeno. Sem tud i skoraj siguren, 
da je  v soseski »Bernardin« v n a j
večji sezoni še za našo tovarno 
prostora. Vidimo tu d i danes, da 
je  v tako m ajhnem  našem  dom u 
še za tu je  goste m esta.

Mogoče b i bilo bolj realno, da 
se obstoječi K 15 m alo poviša in  
ga lahko vsak  uporabi bodisi za 
ozimnico ali za H avaje. Mi pa z 
denarjem , kolikor ga imamo za te 
nam ene, pospešimo g radnjo  na 
Ivarčkem  jezeru, ki je  vsakom ur 
bolj dostopno in  tudi sam  ponos 
k ra ja , ne pa d a  se boš ob tak i 
bencinski krizi hodil kopat v  P o r
torož, kot da bi bil potem  ta  edi
ni bazen, vidim o pa, da n iti po 
k riti tu  v  R avnah  ni sila za
seden, mogoče ne zato, k e r  je  za
stonj.

F ranc K otnik, 
tozd industrijsk i noži

jih  je  letovalo 954, lani že 1056. 
In  ti vsi in  še mnogi d rugi iz le
ta  v  leto k ritiz ira jo  in  sprašujejo , 
kdaj bomo končno začeli g rad iti 
železarjem  prim eren  dom. N ika
kor si ne bi upal trd iti, da so ti 
sodelavci laiki! Pravzararav smo 
čudni lju d je ; še danes si ne m ore
mo odpustiti, da smo p redali

M erxu Dom železarjev, odpove
dali pa bi se počitniškem u domu?!

Ce smo se že za kaj odločili, po
tem  si p ri realizaciji ne delajm o 
n o tran jih  težav, saj je  tako zu 
nan jih  dovolj, s katerim i se m o
ram o spoprijeti.

Jože Šater, ravnate lj 
TOZD družbeni standard

NOVOGRADNJO DOMA V PORTOROŽU SMO 
VSI SPREJELI

JOŽE REDNAK —  NOVI ORGANIZACIJSKI 
SEKRETAR OK ZKS RAVNE

Na 44. redn i seji kom ite ja  OK ZKS R avne na K oro
škem  je  bil za novega organizacijskega se k re ta rja  im e
novan Jože Rednak, roj. 17. m arca  1946 v Z avršah  pri 
M islinji, član ZKS od ap rila  1973.

Jože R ednak je  v C rni končal osnovno šolo in  v M a
riboru  poklicno šolo p leskarske smeri. P ri CK ZKS pa je  
uspešno končal srednjo  politično šolo. Do danes je  bil 
nosilec odgovornih funkcij v DPO in sam oupravnih  o r
ganih. V rudn iku  Mežica je  bil sek re ta r rudniškega sin
dikata, bil je  član občinskega kom iteja  ZKS R avne in 
nam estn ik  izvršnega sek re tarja . Sedaj je  član občinskega 
kom iteja, dokaj ak tiven  družbenopolitični delavec pa je  
v  občini in KS Č rna n a  K oroškem .

NOVI TAJNIK KS RAVNE
P otem  ko je  dosedanja ta jn ica  ravenske k ra jev n e  

skupnosti A vgusta Dokl odšla na drugo delo, je  bil s
1. 7. 1980 za novega ta jn ik a  im enovan Oto Papotnik z 
Raven. Tov. P apo tn ik  se je  rodil 31. 7. 1943 v  Lovrencu 
n a  P ohorju . K ončal je  višjo  pedagoško akadem ijo  — sm er 
biologija in kem ija. Sedaj ob delu pa š tu d ira  na visoki 
šoli za organizacijo dela.

Tov. P apo tn ik  je  bil od 1967 do 1968 zaposlen na 
osnovni šoli P režihovega V oranca kot p redm etn i učitelj, 
od 1968 pa do im enovanja n a  novo delovno m esto je  bil 
zaposlen na delavski un iverzi R avne n a  K oroškem ; p rva 
leta kot d irek tor, pozneje pa kot strokovni sodelavec.

F. R.

Naš — železarski — počitniški 
dom imamo v  Portorožu že p rek  
20 le t in je  z m alenkostnim i sp re
m em bam i več ali m anj vedno 
enak (s to razliko), da je  bil p red  
20 le ti bolj nov kot danes!) Ze 
dolga le ta  obstaja uprav ičena že
lja  in zahteva naših delavcev, naj 
se dom poveča in uredi. Na osno
vi teh  potreb, ki so dobile (ne en 
krat!) vso verifikacijo  v družbe
nopolitičnih organizacijah, zlasti 
v  sindikatu , s n o  se pred  dvem a 
letom a resno lotili idejne zasnove 
o razširitv i naših  kapacitet. V ši
roki javni razpravi po vseh TOZD 
in DS, smo obravnavali razširitev  
v obliki novogradnje, z več kot 
pol ogrevanim i kapacitetam i (ve
liko daljša sezona!) in  ustreznim i 
rekreacijsk im i objekti. Odgovor
jeno je  bilo na vsa odprta v p ra 
šan ja  sprc>cta v vseh sredinah, k 
odkupu zem ljišča T r^oavta, k iz
delavi in  razgrn itv i idejn ih  za
snov, m akete, okvirne finančne 
k van tifikac ije  in  končno k sk le
n itv i sam oupravnega sporazumna 
o združevanju  sredstev  za etapno 
gradnjo  novih počitniških kapaci
te t v Portorožu. N aročen je  bil 
glavni p ro jek t, lokacijska doku
m entacija  in  sedaj tečejo akcije za 
p ridob ivan je  lokacijskega in  nato 
g radbenega dovoljenja. P oudariti 
še gre, da je  SaS o združevanju  
sredstev  za to g radnjo  bil po po
novni javni razpravi sprejet v 
vseh tozdih in da ga je verificiral 
delavski svet železarne.

Ne m orem o tud i mimo tega, da 
nam  san ita rna  in  tržna inšpekci
ja  »grozita« z že izdanim a odloč

bam a s prepovedjo obratovanja 
doma, če se takoj ne lotim o sa
nacije stan ja . Z ahteve so take, da 
m oram o dom prak tično  podreti.

V erjem ite, da so b ili potrebni 
določeni napori, da imamo lahko 
letos dom sploh odprt! To so de j
stva, mimo ka terih  ne moremo. 
N aibrž se bomo m orali vsii disci
p lin ira ti in  spoštovati sp reje te  
sklepe in sporazum e 'če  smo se 
za n jih  sam oupravno opredelili in 
če sploh hočemo kaj nared iti in 
kaj imeti) in opustiti orakso ta k š
nega ali drugačne ‘a (prepoznega) 
spo tikavanja, ki skupni s tv a ri 
lahko samo škodi.

V erjetno nas bo tud i tega n a 
učila stabilizacija.

O našem  počitniškem  dom u je  
bilo tudi veliko zapisanega (seve
da je  treba stva ri p reb ra ti in  po 
skušati razum eti) v  zadnjem  po
govoru z urednikom  In fo rm ativ 
nega fuž inarja  'g lej IF  št. 12, 
str. 7), zato samo še to:

Počitniški domovi im ajo  (in bo
do im eli vedno bolj) svojo p e r
spektivo. S ind ikati gradnjo  in 
vzdrževanje forsirajo — gre za 
delavski tu rizem  (ki je  že m arsi
kom u napoti, v en d a r ne de lav 
cem!) Zadnji uk rep i g rad n je  po
čitniških domov niso prizadeli. 
Regresi niso za ozimnico in  v  se
zoni za 150 železariev in  n jihovih  
svojcev v  B em ard in u  še za en 
k ra t večjo in  še višjo  ceno penzi
ona ni in  še dolgo ne bo prostora.

K ljub  slabim  razm eram  (!) v 
našem  dom u se število železarjev  
in  n jihovih  svojcev p ri približno 
isti kapaciteti povečuje. L eta  1976

POROKA
P oroka je  edina pustolovščina, 

dostopna strahopetcem .
V oltaire

*

Če se bojiš osamljenosti, se ne 
ženi.

Cehov

Bolje je  vso noč p resta ti na eni 
nogi, kot iti z zm ajem  v  posteljo.

T aylor
*

V ečina zakonskih mož m e spo
m in ja na orangutana, ki poskuša 
ig rati violino.

Balzac



glasilo mladih delavcev že lezarne  ravne

»Mladi fužlnar« izhaja  kot 
m esečna priloga In form a
tivnega fu ž inarja . U redniški 
odbor: Jože Ju rak , Z dravko 
F ajm ut, Vida Kovač, K arlo 
K revh in  Silvo Jaš, ki je  
odgovoren tu d i za vsebino 

M ladega fu ž inarjap r i l o g a  i n f o r m a t i v n e g a  f u ž i n a r j a
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Problemsko volilna konferenca
KS O O  ZSMS železarne

Prejšnji mesec so se tudi mladi v žele
zarni zbrali na svoji problem sko-volilni 
konferenci, kjer so kritično spregovorili o 
svojem  delu v  preteklem  letu. Seveda niso 
šli tudi mimo številnih uspelih akcij, ki pa 
jih ni bilo malo. Sploh bi za m lade v žele
zarni lahko trdili, da so nekakšna gonilna  
sila vseh oblik in področij dela tudi na ni
voju OK ZSM Ravne, saj ni kakšne večje 
akcije, da na njej ne bi bili prisotni tudi 
mladi iz železarne.

K onferenci so poleg delegatov iz vseh  
OO ZSM prisostvovali še predstavniki po
slovodnega sveta pa KS OO ZSM železar
ne Store in TAM.

Predsednik KS OO ZSM Jože Jurak je  
najprej podal poročilo o delu mladih v  
lanskem letu. Povzetke tega in razprave 
nekaterih delegatov tudi objavljamo.

»Minilo je še eno mandatno obdobje in  
čas je, da se ozremo ter ocenimo delo ZSM 
v naši organizaciji. Menim, da ni potrebno 
v poročilu omenjati splošnih nalog ZSM, 
ki nam jih nalagata naša statuta, saj smo 
z njima dobro seznanjeni. Potrebno je, da

analiziramo in ugotovimo, kakšne rezulta
te smo dosegli pri izvajanju naše vsebin
ske usm eritve, ki smo jo začrtali na prej
šnji konferenci. N ajveč sil smo sigurno po
rabili pri razbijanju m išljenja posamezni
kov, da niso OO ZSM osnovni nosilci vseh  
aktivnosti na različnih področjih dela 
ZSM. Prav tu je potrebno narediti še do
ločene premike, saj obstajajo nekatere OO 
ZSM, ki čakajo na nekoga drugega, to je 
po njihovem  KS OO ZSM, ki naj bi oprav
ljal njihove naloge. V prihodnjem obdobju 
pa je potrebno na osnovi sedanjega dela 
povečati sam oiniciativo OO ZSM. V delo 
OO ZSM moramo pritegniti večino članov, 
kar pa bomo dosegli le, če bomo im eli tak
šne programe dela, ki omogočajo vsakem u  
članu ZSM reševanje družbenih in lastnih  
problemov znotraj m ladinske organizacije.

V nadaljevanju poročila je Jože govoril 
predvsem o organiziranosti na najrazlič
nejših področjih, tako družbenoekonom
skih odnosov, idejno-političnega dela, LO 
in DS, mladinskega prostovoljnega dela, 
k u ltu re . . .

Tudi Peter Metulj je v svoji razpravi 
nakazal niz razpletov in rešitev nekaterih  
naj bistvenejših problemov, ki tarejo vse  
na nivoju KS OO ZSM. Iz poročila je bilo 
razvidno, da OO ZSM idustrijski noži do
kaj dobro, če ne že zelo dobro deluje in da 
bi lahko bila za zgled ter posnemanje tudi 
drugim OO ZSM v železarni.

Garb Miroslav je spregovoril o proble
mih, ki nastajajo prti nagrajevanju po de
lu, previsoki odsotnosti m ladih z dela, za
radi bolniških izostankov in delovni disci
plini. Poudaril je tudi, da se je po sprejet
ju pravilnika o nagrajevanju inovacij šte
vilo  mladih inovatorjev precej povečalo. V 
OO pa niso uspeli na področju m ladinske
ga prostovoljnega dela, kulturni dejavno
sti in športu. Menil je tudi, da se mladin
ska organizacija premalo ukvarja s stano
vanjskim i problemi, predvsem  v  odprav
ljanju posameznih nepravilnosti.

Breznik Jože iz OO ZSM jeklolivarna je  
prikazal dejansko stanje v  tej OO ZSM. 
Glavni nosilci aktivnosti so m ladi iz mo
delne mizarne in mini livarne. V delo m la
dine se najmanj vključujejo nekvalificira
ni delavci. Problem je tudi v  tem, da se v  
najrazličnejše aktivnosti vključujejo ved
no eni in isti mladinci.

Predsednik poslovodnega odbora Gvido 
Kacl pa je spregovoril o problemih, ki na
stopajo pri realizaciji ekonomske stabiliza
cije v  železarni. To pa pomeni, da bomo 
morali povečati produktivnost dela, izkori
stek delovnega časa, zm anjšati izmeček in 
povečati kakovost naših izdelkov. Navaditi 
se namreč moramo, da bomo gospodarili 
s tistim, kar imamo, saj so možnosti za na
jetje kreditov m inimalne. V železarni im a
mo sprejete smernice, samoupravne spora
zume, ki so k temu usmerjeni. Naloga nas 
pa je, da to, kar smo si začrtali, tudi izpe
ljemo. Uresničevati je namreč potrebno 
ekonomsko načelo gospodarjenja.

Ob koncu konference so izvolili tudi no
vo vodstvo, predsednik KS OO ZSM je po
stal Peter Metulj, sekretar Jože Breznik.

Za dolgoletno in prizadevno delo v KS 
OO ZSM pa so bila podeljena tudi posebna 
priznanja nekaterim  mladincem. Dobili so 
jih: Garb Miroslav, Franc Miran, Franc 
Srečko, Silvo Jaš, Vida Kovač, Peter Me
tulj, Sonja Krajnc in OO ZSM Kovinarstvo 
Ljubno. Posebno priznanje za preteklo de
lo pa je prejel tudi Jože Jurak.Mladi na konferenci
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Pot vodi h 
Slovencem

»Petek«, dan, v katerem se delavec ozi
ra v  nebo; kam v  soboto? Kam bi se del!? 
Iz m isli me predrami sodelavec: »Imaš ju
tri kaj v  planu?« Ne, se nasmehnem. No, 
pa pojdi z nami v  Železno Kaplo, ogledali 
si bomo tovarno celuloze Obir v  Rebrci. 
Kje je to?

V pogovor so se vm ešali tudi drugi in  
stekel je zanim iv pogovor med ropotom  
strojev. To je tovarna, v katero je naša pa
pirna industrija vložila svoj kapital in po
kazala solidarnost do rojakov, ki so zaman 
pričakovali pomoči od koroške deželne 
vlade.

S težkim  srcem so čakali dan, ko bodo 
brez dela in osnovnih pravic zapustili to
varno in odšli v  neznano. Tovarna je m en
da spet zaživela z našo pomočjo; ponosen 
sem  na to.

Sirena je oznanila konec petkovega ših- 
ta.

Jutri ob osmih, še čujem, ko odhajam  
proti um ivalnici. Dobro, dobro zamahnem  
z roko in odhitim.

Sobotno jutro s slabotnim i sončnimi žar
ki obliva avtobusno postajo na Prevaljah. 
Zbirališče je bilo razdeljeno na gruče iz 
raznih delovnih organizacij naše KS. Malo 
jih  poznam, pomislim: ne vem, kako bo. 
No, bomo videli.

Spravili smo se v  vozila.
Pot nas vodi skozi dolino prek Holmca 

do m ejnega prehoda. Potem  pelje vijuga
sta cesta po lepi koroški krajini pod Peco 
mimo kmetij in  skozi lepe gozdove.

Peljem o se po soteski reke BELE, ki me 
spominja na našo Mežo. Opaziti je prve 
znake civilizacije in neizbežnih sledov to
varne.

Iznenada se pred nam i odpre tiha doli
na v  objemu mogočnih gozdov z nežnim  
žuborenjem reke, ki se prebija skozi doli
no mimo tovarne.

Bela poslopja se bleščijo v  jutranjem  ze
lenju in razbijajo divjost pokrajine, ki ne
mo govori, da je človeška roka posegla v  
to krasoto in  ji vtisn ila  svoj pečat.

Po nekaj m inutah vožnje se čez penečo 
reko razprostre most, ki veže tovarno z 
glavno cesto. Avtom obile postavimo pred 
ogromnimi skladišči belo bleščeče se ce
luloze.

Ogromen napis na stavbi pove, da smo 
na pravem kraju. Po kratkem pozdravu in 
krepkem stisku rok je tovariš Kuhar podal 
osnovne podatke o zgodovini in delovanju  
te prek osem deset le t stare, a še vedno lepo 
vzdrževane tovarne. Zanimiva razlaga o de
lovnih problemih, s katerimi se srečujejo, 
je pritegnila prej še razigrane dn nemirne 
mladince. Govoril je o ozkotirni železnici, 
ki so jo ukinili in naredili ogromno škodo 
za gospodarstvo tega dela Koroške. Tako 
morajo sedaj vso proizvodnjo voziti v  to
vornjakih in v  ta namen so nabavili tudi 
svoj vozni park. Po prijetnem kramljanju

koroškim

smo si ogledali vskladiščen proizvod, pri
pravljen za odpremo. Pot nas je vodila m i
mo ogromnih skladovnic hlodov, do luščil- 
cev lesa, ki so z glasnim  ropotom oznanja
li, da tovarna ne sameva.

V  mlinu, kjer se ta les drobi, smo se za
nim ali za orodja, ki jih  uporabljajo, kajti 
videli smo nekaj nožev, ki so vključeni v  
našo proizvodnjo. Čudili smo se tovarni
ški elektrarni, ki jo poganja para, katera 
ostane od kuhanja celuloze.

Prav stabilizacijsko, si pravim in pomi
slim  na ogromen prihranek tovarne pri 
električni energiji. Proizvodnja celuloze

Že v  prejšnji številki »Mladega fužinar- 
ja« smo podali del poročila o dejavnosti 
OK ZSMS Ravne na Koroškem po X. kon
gresu ZSMS in ZSMJ. Tokrat pa objavlja
mo poročilo o delu organiziranosti posa
meznih komisij in konferenc. Avtorji tek
stov so Zdravko Fajmut, Davorin Benko 
in Alenka Kolmančič.

KONFERENCA MLADIH V KRAJEV
NIH SKUPNOSTIH

Delo in aktivnost m ladine v  občini Rav
ne je po 10. kongresu ZSMS dosegla viden  
napredek. Pomembno je v našem delu bilo 
predvsem  to, da smo v  vseh sredinah uspe
li prilagoditi našo praktično organiziranost 
glede na razvoj družbenoekonomskih od
nosov v krajevni skupnosti.

Pri OK ZSMS Ravne na Koroškem delu
je področna konferenca mladih v  krajev
nih skupnostih. Mladi, organizirani v  to 
konferenco, smo sestavni del socialistično  
usm erjenih sil, zato si moramo tako kot 
vsi krajani in delovni ljudje prizadevati, 
da postanejo družbeni problemi problemi 
mladih, prav tako pa se morajo težave in 
problematika mladih reševati v  širši skup
nosti. V konferenci MKS je združeno 19 
osnovnih organizacij ZSMS, ki se združu
jejo v  konferenco; lahko razdelimo na va
ške in  mestne. Vemo, da imajo vaške OO 
slabše pogoje za svoje delovanje, vendar 
so kljub tem u veliko aktivnejše kot m est
ne. Razloge za to je treba iskati v  tem, da 
so m ladi v  m estih vse oblike delovanja že 
skusili, v ideli in doživeli, problem ov sko
raj nimajo. Skoraj povsod imajo rešena 
prostorska vprašanja. Mladim na vasi pa 
problemi sproti prihajajo, in če hočejo, da 
ne bi propadli, se morajo z njim i aktivno  
spoprijeti. Naša naloga je, da poiščemo no-

zahteva veliko delovnih faz, mimo katerih  
smo začudeni hodili lin gledali stroje, ki ni
so mirovali, čeprav je v  proizvodnji delalo 
bore malo delavcev. Vtis praznine so raz
bijali posamezniki, ki so m olče h iteli za 
svojim  delom.

Skoraj dveurni ogled se je končal pred 
našimi avtomobili. Zahvalili smo se pred
stavnikom tovarne za trud dn jim poklonili 
značke s prospekti svojih delovnih organi
zacij.

Odpeljali smo se v  tri kilom etre oddalje
no Železno Kaplo in v  prijetni restavraciji 
slovenskega hotela OBIR zaključili obisk 
s kosilom, katerega so nam pripravili 
predstavniki tovarne.

Prisrčno slovo z besedami »PRIDITE 
TUDI VI KAJ MED NAS!« Stisk roke in  
m isel, ki ostaja v  srcih z našim i rojaki on
kraj meje. Med vožnjo proti domu smo 
sklenili:

»TO NI BILO ZADNJIKRAT!«

Vladim ir Koletnik

ve oblike dela, ki bodo mlade zopet priteg
nile k delovanju v  mladinski organizaciji.

Ugotovim o lahko, da se v  m anjših KS, 
kjer je zelo m alo osnovnih organizacij in 
družbenih organizacij, le-te  zadovoljivo  
vežejo v  KK SZDL in organe KS, pa tudi 
krajevni sveti so kot posvetovalni organ 
oblika idejnega in akcijskega povezovanja  
dobro opravili svojo vlogo. Toda v  večjih  
krajevnih skupnostih (veliko OO ZSMS po 
TOZD šolah in v  kraju) pa krajevni sveti 
niso zaživeli. Zakaj? Velikokrat so bili 
združeni interesi vseh mladih na področju 
KS zgolj rezultat dogovarjanja na vrhu, 
saj slaba delegatska povezava ni omogoča
la celovitega pretoka informacij, premajh
na odgovornost do zastavljenih nalog, ne
mogoče pa je bilo tudi povezovanje z osta
lim i DPO v  kraju, saj krajevni svet ni 
im el m ožnost sprejem ati stališč in  sklepov  
ter jih  prenašati naprej v  SZDL, pa so pri
hajala do izraza samo hotenja tiste OO, 
ki je im ela tam  svojega delegata (niso bili 
zastopani interesi vseh mladih).

Zato se kar sama po sebi postavi potreba 
po prehodni obliki političnega organizira
nja —  po krajevni konferenci ZSMS za 
koordiniranje aktivnosti, dogovarjanja o 
akcijah skupnega interesa, usklajevanja  
interesov, poenotenja političnih stališč in  
povezovanja z drugimi socialističnim i sila
m i znotraj SZDL in organi krajevne skup
nosti. Pri tem  pa moramo zlasti paziti na 
to, da KK ne bomo postavljali v  samostoj
nejšo vlogo kot osnovne organizacije, kot 
organ oblasti med njimi. Na tak način bo
mo preprečili, da bi KK zavirale delo os
novnih organizacij. V naših usm eritvah bi 
si m orali prizadevati, da bi razvijali kra
jevne svete in krajevne konference ZSMS, 
seveda glede na specifičnosti posameznih  
krajevnih skupnosti.

O  delu komisij in konferenc
O K Z SM S Ravn
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SMERNICE ZA NADALJNJE DELO Z 
DO-D

DO-D so eden izm ed najbolj perečih  
problemov. O mladih v  teh društvih naj
večkrat nimamo kadrovske evidence, zato 
se OO ZSMS še vedno pojmujejo kot ozek 
krog elite. DO-D so v naši družbi najbolj 
svoboden subjekt (na zahodu pod vplivom  
strank, na vzhodu pod vplivom  partij). Pri 
nas so sam ostojen faktor, zato moramo z 
DO-D ravnati z vidika DO-D na osnovi 
enakopravnega sodelovanja. N i pomemb
no, kako se društvo imenuje, kaj je napi
sano v programu, važne so usm eritve, nji
hovo delo. V ospredju moramo im eti en 
sam cilj: vsak mlad človek mora biti akti
ven na katerem koli področju. Pri tem  ni 
primarno vprašanje, kako organizirati po
vezavo z DO-D, koristnejše je gledati na 
vsebino. Mladinska organizacija mora pro
dreti do m lade generacije v teh društvih 
in  z njim i praktično delovati prek tistih  
oblik (interesov, ki jih  m ladi tam zadovo
ljujejo. Pri obravnavi delovanja DO-D pa 
se je treba povezati s SZDL, predvsem  s 
KO DO-D pri OK SZDL, predvsem  pri za
gotavljanju finančnih sredstev.

Pri nas je sodelovanje z DO-D zagotov
ljeno na vseh ravneh in  okoljih (po krajih 
odbori družbenih organizacij, pri P  OK 
ZSMS KO DO-D z namenom, da povezuje 
dejavnost vseh organizacij s tega področja 
v  dejavnosti OK ZSMS, da skrbi za koordi
nacijo akcij, usklajevanje programov, za 
reševanje finančnih in prostorskih proble
mov, skrb za kadrovsko politiko v  društ
vih, za vzgojo kadrov, saj DO-D predstav
ljajo najširšo kadrovsko osnovo ZSMS. 
Edino pravo povezavo smo našli z zvezo 
tabornikov in občinsko zvezo gasilcev. Z 
ostalim i društvi nam ni uspelo najti stika. 
Če hočemo, da bo sodelovanje med ZSMS 
in DO-D steklo, potem  je za to potreben  
obojestranski interes.

ČLANSTVO ZSMS
V ZSMS smo v  glavnem  navajeni na 

aktivnost zelo mladih članov (med 16. in 
20. letom), starostni razpon je zelo ozek. 
Čuti se pomanjkanje aktivnosti n ašeg i 
podmladka — pionirjev in »zrelih« m la
dinskih kadrov. Da se bo to stanje izbo'j- 
šalo, moramo paziti na to, da je treba sko
zi aktivnost prikazovati koristnost in po
trebnost vključevanja v delo ZSMS. V čim  
večji meri moramo mlade vključiti v delo, 
takoj ko zapustijo osnovno šolo. Zelo po
memben je pravilen pristop do teh m la
dih, način dela z njim i in  koordiniranje 
akcij s šolo in OO ZSMS v  kraju in TOZD. 
Doseči moramo, da bo vsak m ladinec de
loval zaradi svojega interesa, ne pa zaradi 
mentorja. Tako se nam ne bo več dogajalo, 
da zgubimo večino mladih takoj po konča
ni osnovni šoli. Na drugi strani pa mora
mo mladino, ki se šola na visokih in višjih  
šolah, vključiti v  delo takoj, ko se vrne s 
šolanja. Se naprej si moramo prizadevati, 
da razbijemo večje OO na več m anjših in 
da bomo osnovne organizacije ustanavljali 
povsod, kjer so za to dani pogoji. Pri tem  
pa je potrebna usklajena akcija z ostalim i 
DPO na področju krajevne skupnosti. Po
treba po ustanovitvi osnovnih organizacij 
se kaže na Strojni in  Javorniku, medtem  
ko smo na področju Podpece, Holmca in  
Dobrij že uspeli.

M L A D I  F U Ž I N  A R

Nazadnje bi naštel samo še nekaj aktu
alnih nalog za naše nadaljnje delo:

1. V naše delo je treba vključiti čim več 
mladih iz sosednjih republik in na tak na
čin krepiti bratstvo in enotnost jugoslo
vanskih narodov.

2. Idejnopolitično usposabljanje m ladin
skih aktivistov.

3. Skupno z ostalim i DPO in SIS voditi 
stalno akcijo za zagotavljanje pogojev dela 
v OO ZSMS.

4. Razvijati vse oblike organiziranega 
preživljanja prostega časa.

KADROVSKA POLITIKA V OBČINSKI 
ORGANIZACIJI ZSM

Kadri in samoupravna kadrovska politi
ka so eden najpomembnejših dejavnikov  
uresničevanja interesov delavskega razre
da. Kadrovska politika je pomemben ele
ment v  vsestranskem  m aterialnem  in  
družbenem razvoju ter pri zagotavljanju  
dem 'ličn osti in enakopravnosti v  naši 
soda**-   samoupravni skupnosti.

Mladi smo v  m inulem  obdobju bili zelo 
zainteresirani za dosledno izvajanje spre
jetih načel kadrovske politike, ker je po 
našem mnenju to eden od bistvenih pogo
jev za njeno *'~estransko družbeno uvelja
vitev. Meri1 ., določena za sprejem v ZSM, 
so se potrdila v  m inulem  obdobju kot po
m emben elem ent kadrovske politike, ker 
sr , gledano v  celoti, v  glavnem  izpolnjena.

V ZSM smo sprejem ali na osnovi prosto
voljne odločitve in na osnovi predlogov 
pionirskih organizacij in ne kampanjsko 
kot v preteklem  obdobju. Najširšo kadrov
sko osnovo ZSM je predstavljalo celotno 
članstvo, iz katerega smo volili kadre za 
vse samoupravne organe, za organe in  
telesa družbenopolitičnih organizacij, za 
vodstva osnovnih organizacij, delegacije 
SIS, upoštevajoč pri tem  aktivnost, idej
nopolitično opredeljenost in  sposobnost 
mladih.

Posebno pozornost pri uresničevanju ka
drovske politike smo v  tem  obdobju po
svetili skupaj z OK ZKS kadrovanju v  
ZKS. Mladi kom unisti pa so postali idejna 
in gonilna sila pri delovanju organizacij in  
organov ZSM.

Ko seštejem o vse rezultate na področju 
uresničevanja kadrovske politike, lahko

9

ugotovimo, da se v naši m ladinski organi
zaciji, tako kot v  ostalih družbenopolitič
nih organizacijah, vse bolj uveljavljajo  
enotna načela kadrovske politike v  naši 
družbi in da smo na tej osnovi precej sto
rili za razširitev kadrovske baze. Delo je 
treba vsekakor še nadaljevati predvsem  
na področju nadaljnjega podružbljanja 
kadrovske politike in aktivnega kadrova
nja v  vse vrste idejnopolitičnega usposab
ljanja.

RAZVIJANJE PROSTOVOLJNE MLA
DINSKE DELOVNE AKTIVNOSTI (MDA)

Mladinsko prostovoljno delo je ena iz
med osnovnih in glavnih smeri m ladinske
ga delovanja v  povojni izgradnji Jugosla
vije, je učinkovita šola socialističnega  
vzgajanja m ladine, šola bratstva in enot
nosti, tovarištva in prijateljstva.

Ob 30-letnici m ladinskih delovnih akcij 
je med drugim tovariš TITO dejal:

»Želim, da bi ZSM in druge DPO ustva
rile možnosti, da bi prihodnje delovne 
akcije zajele čim večje število mladih. Očit
no je, da je zanim anje mladih ljudi za de
lovne akcije ogromno in  to želijo. Na MDA  
se ne sm e gledati samo s stališča m aterial
nih učinkov, m arveč je treba im eti pred 
očmi njihov vsestranski in neprecenljivi 
pomen za mlado generacijo, našo deželo v  
c e lo t i . . .«

V naši OK ZSMS smo si zastavili naloge 
v več smereh:

—  udeležba na sem inarjih o MDA,
—  priprava in sprejem družbenega do

govora o MDA v  občini,
—  povečati skrb in  pripravo brigadirjev  

na OS v  KS,
— pravočasna priprava brigadirjev za 

odhod na R MDA.
V občini smo im eli več razgovorov po 

OS (tudi razstave) o MDA, razgovore so 
vodili brigadirji, ki so se že udeležili MDA. 
V KK ZSMS Crna, Mežica, Prevalje in  
Ravne bi se morale ustanoviti L MDA, ki 
bi zadovoljevale potrebe v  svoji KS, ob 
večjih  akcijah pa bi združili moči in skup
no izvedli MDA. Po nekaterih KK ZSMS 
so že organizirali L MDA, kjer so m ladi 
sodelovali pri izkopu jarkov za telefonske 
kable, urejevali parke itd. Delo L MDA še 
ni zaživelo povsod, saj je vsaka KK ZSMS

B rigadirska m ladost
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2 0  let taborniškega 
Koroških jeklarjev

T akšen jub ilej je  letos slavila taborn iška 
organizacija na železarskih Ravnah, k je r  je  
tako  pom em bna za slehernega m ladega člo
veka, najsibo  otrok, m ladinec, učenec, š tu 
dent, fizični ali um ski delavec, vsakdo se bo 
rad  po napornem  delu ali učen ju  v rn il k n a 
rav i z željo, da spozna n jene lepote, da se 
naužije  čistega zraka daleč od tovarniških  
hal, k je r k ra lju je ta  vročina, p rah  in h rup  te r  
proč od m orda zatohlih  in  dolgočasnih učil
nic ali h rupn ih  m estn ih  hiš, nad katerim i vse 
bolj p rev ladu je  smog. S kra tka , vsi smo si
novi m atere  narave in k n je j se bomo vedno 
rad i zatekali v prostem  času z željo, da jo  po 
najbo ljših  m očeh ohranim o takšno, kot smo 
jo  p reje li od naših  p rednikov  in  jo  neok rn je
no predam o našim  potomcem.

P rv i zam etki taborn iške organizacije so se 
v Mežiški dolini pojavili že p red  nacistično 
okupacijo kot skav tska organizacija, ki je  n a 
cističnem u okupato rju  dala m isliti, da so ti 
skav ti napredno  usm erjena organizacija, saj 
so v nab ira ln ih  akcijah  za pomoč nem škim  
Soldatom prepričevali ljudi, naj dajo  čim 
m anj, pa tud i m an jše  sabotažne akcije niso 
bile redkost.

Ze okrog le ta  1956 in 1957 pa se je  na po
budo tov. Karla Fanedla pričela snovati ta 
born iška organizacija, ki je  začela p rivab 
lja ti v  svojo sredo m lade ljudi, ki so z b iva
njem  pod šotori na organiziran ih  tabo rih  v 
okolici Raven pričeli spoznavati pom en tab o r
niške organizacije te r  spoznavanja prirode. 
Izu rjen i so b ili p rv i taborn išk i vodniki, ki so 
po šolah ali m ladinskih  ak tiv ih  m ladim  ori
sali pom en taborn išk ih  organizacij, ka te re  so 
delovale bolj ali m anj uspešno vse do leta 
1960, ko se je  tabo rn iška  organizacija im e
novala po ju n a k u  F ra n ju  M algaju, ki je  p a 
del na D obrijah  v bo jih  za severno mejo. Na 
pobudo Zveze taborn ikov  Slovenije se je  p re 
im enovala v  tabo rn išk i odred K oroških je 
k la rjev  zarad i dolgoletne trad ic ije  izdelova
n ja  žlah tn ih  jeke l n a  železarskih R avnah  v 
tem  koščku slovenske Koroške. Za prvega 
starešino  je  bil izvoljen tov. Holzl.

Naj povem, da smo ta k ra tn i tabo rn ik i p ri
čeli tako rekoč iz nič. N a razpolago smo imeli 
le nekaj s ta rih  in iz rab ljen ih  šotorov, k i so 
ostali od p re jšn je  taborn iške organizacije. Za 
bližnje izlete smo zbrali iz naših  d ijašk ih  že
pov ali ta k ra tn ih  vajensk ih  skrom nih plač. 
K ljub  tem u se nism o ustraš ili nobenega p ro 
blem a, saj smo bili ta k ra t m ladi lju d je  veliki 
optim isti z vero v  lepšo prihodnost. D ružila 
sta  nas izredno tovarištvo  in  ljubezen do ta 
born iške organizacije. Postoriti je  b ilo  treba 
še m arsikaj. V rstili so se sestanki, k i smo jih  
p rire ja li k a r  v ravensk ih  gostiščih, k er pač 
nekaj le t nism o im eli svoje tabo rn iške sobe. 
Na teh  sestankih  so padale  pobude za n a 
d a ljn je  delo. O rganizirani so bili p rv i izleti 
v  b ližnjo okolico, udeleževati smo se pričeli 
taborn išk ih  m nogobojev in  drug ih  tekm ovanj, 
k je r  smo dosegli odlične rezultate. V gozdno 
šolo so bili poslani izurjen i taborn ik i, k i so si 
v  te j šoli v B ohinju  pridobili izkušnje za ta 
borniške vodnike, k a jti šolska m lad ina se je  
vse bolj vk ljučevala v  taborn išk i odred, ki se 
je  z novo ustanovljen im i vodi vse bolj raz
raščal, vodnikov pa je  bilo vedno prem alo  in 
zna jti smo se m orali po svojih  najbo ljših  mo
čeh. P rired ili p a  smo že p rv i sam ostojni le tn i 
tab o r v R atečah  p ri Škofji Loki in kasneje 
tud i n a  otoku Pagu. Le z denarjem  je  bil ve
čen križ, saj dotacij ta k ra t sko rajda  nismo

odvisna od lastne iznajdljivosti. Po spre
jetju družbenega dogovora bi bilo potreb
no narediti plan lokalnih MDA po krajev
nih skupnostih, da bi si lahko vsaka KK  
ZSMS planirala, kdaj bi akcijo izvedla.

prejem ali, zato so se v rstile  razne nab ira lne  
ali delovne akcije, da smo lahko pokrivali ta 
k ra tn e  stroške taborjen j ali k ra jš ih  izletov in 
udeležbo na razn ih  taborn išk ih  tekm ovanjih . 
Šele z dobro in  močno propagandno de jav 
nostjo  in sodelovanjem  z d ruštv i in  organiza
cijam i smo pritegnili nase pozornost d ružbe
nopolitičnih organizacij, k i so slednjič pričele 
finančno ali m ateria lno  pom agati taborn išk i 
organizaciji p ri nad a ljn jem  razvoju. Vsako le
to pa smo na občnih zborih ocenili p reteklo  
delo in začrta li nove naloge, v  odredovo u p ra 
vo p a  izvolili sposobno in  delovno vodstvo. 
P ropagandna dejavnost je  dobro oprav lja la  
svoje delo. S članki po razn ih  časopisih, re 
v ijah  in  občinskih ali k ra jev n ih  občilih smo 
k rajanom  in m ladim  z u rejeno  oglasno desko 
prikazovali našo dejavnost, k a r  je  povzročilo, 
da je  v naše v rs te  vstopalo vse več šolske 
m ladine, saj smo im eli tud i po šolah svoje 
m entorje  m ed vzgojiteljskim  kadrom .

P rire jen i so bili tud i daljši izleti po dom o
vini, k je r  smo spoznavali k ra je , ki so bili 
znani po prirodoslovnih lepotah  ali znam eni
tostih  in bojih  iz naše NOB, m ed n jim i tud i 
Kum rovec in  ro jstno  hišo tovariša T ita  ob 
80-letnici njegovega rojstva.

K ljub  skrom nim  m ateria ln im  sredstvom  in 
m ajhn i sobici, k i je  nazadnje kom aj zadoščala 
za spravilo  taborn iškega inven tarja , ki smo 
si ga priborili s požrtvovalno dejavnostjo , 
smo ob 10. obletnici taborn iškega odreda s 
prostovoljnim i prispevki k ra janov , članov od
reda te r  drug ih  d ruštev  in družbenopolitičnih 
organizacij na k ra jevn i prazn ik  R aven pri 
spom inskem  obeležju NOB n a  N avrškem  
vrhu  razvili svoj tabo rn išk i prapor, k i je  še 
danes najlepši m ed mnogim i taborn išk im i 
p rapori v Sloveniji, katerem u je  ta k ra t bo
troval sind ikat železarne Ravne. Za dolgo
letno in uspešno delo pa je  taborn išk i odred 
K oroških je k la rje v  že večk ra t p re je l od Zve
ze tabornikov S lovenije naziv taborn iškega 
partizanskega odreda. Od zveze tabornikov 
Jugoslav ije  p a  so p re je li naj dragocenejše 
p riznan je  — zlati javorov  list.

S kra tka , če pogledam o njihove akcijske 
program e skozi vsa ta  le ta  od 1960 dalje, 
lahko rečemo, da so bil tabo rn ik i na R avnah  
zares aktivni. Š tevilne pohvale in  diplom e na 
stenah  taborn iške sobice lahko  povedo m arsi
kaj o njihovem  uspešnem  delu na tab o rn i
škem  področju v  razn ih  taborn išk ih  tekm o
van jih  v  k ra ju  ali drugod te r  o sodelovanju 
z drugim i taborn išk im i odredi in društv i, 
predvsem  z organizacijo ZZB NOV te r  SLO, 
saj je  spoznavanje trad ic ij NOB in u rjen je  
za SLO glavna naloga slehernega taborn ika.

Vsako leto pa organizirajo  za svoje člane 
tud i le tn i tabo r v B anjo lah  pri P u lju , k je r  si 
delijo taborn i p rostor s tabo rn ik i odreda R u
ševcev iz Mežice tud i d rugi taborn išk i od
redi.

Dolga le ta  so tabo rn ik i na R avnah  san ja 
rili o lastnem  taborn iškem  dom u v okolici 
Raven, k je r  bi im eli več p rosto ra za odredove 
sestanke ali vzgajan ja  m ladih  ljud i v p rave  
tabornike, lju b ite lje  in  v aru h e  prirode. Na 
svojih  pohodih in zim ovanjih  so velikokrat 
p rebivali na O bretanovem  trav n ik u  pod U rš
ljo goro v opuščenem  gozdarskem  domu. P o
buda je  padla, da ga tabo rn ik i vzam ejo v 
brezplačen najem  in ga obnovijo in  p reu re 
dijo  v taborn išk i dom.

Tu m oram o poudariti, da je  vodstvo gozd
nega o b ra ta  iz C rne znalo n a jti dobro voljo 
in ugoditi veliki želji ravensk ih  tabornikov, 
da jim  ga dajo  v brezplačen najem , saj bi 
b ila  velika škoda, d a  bi to stanovanjsko po
slopje prepustili p ropadan ju , saj sto ji na 
travn iku , ki je  zelo pom em ben iz NOB na 
Koroškem. Tod je  bil le ta  1943 ustanov ljen  
Koroški partizansk i odred, pozneje pa tudi 
partizanska ja v k a  z nazivom  P ri m okrem  jo 
piču. A kcija je  dobro stekla. Č eprav ta k ra t do

bodočega taborn iškega dom a še ni b ila  iz
delana gozdna kam ionska cesta, so taborn ik i 
k repko  p ljun ili v roke in p renašali gradbeni 
m ateria l n a  h rb tih  po kozjih  stezah do tega 
dom a in ni jim  bilo žal vseh težav, saj so 
vedeli, da bo ta  pom em bni ob jek t nekoč d ru 
gi dom taborn ikov  in  dom m ladih, ki ljub ijo  
prirodo. O bjekt je  z obnovo že v zaključni 
fazi, sicer pa sedaj po tekajo  dela  h itre je , saj 
je  do trav n ik a  že zg ra jena m akadam ska cesta.

V letošnjem  le tu  p a  so tabo rn ik i odreda 
K oroški je k la rji končno rešili p roblem  ta 
borniške in k lubske sobe, katero  sta  jim  od
stopila sam oupravna stanovan jska  skupnost 
in TOZD družbeni s tan d ard  železarne Ravne 
v k le tn ih  p rostorih  skupščine občine Ravne. 
Tudi tu  so taborn ik i krepko  p rije li za delo 
in jo  preured ili, tako  sedaj niso več tako 
u tesn jen i kot p rej v  k le ti dom a učencev.

K ončno je  prišel dan otvoritve, na k a r  so 
se ravensk i tabo rn ik i dobro p riprav ili. Saj 
so v novem  prostoru  u red ili razstavo  foto
g rafij o svojem  dvajsetletnem  delu in  zbirko 
fotografij o dvak ra tnem  obisku našega d ra 
gega tovariša  T ita na R avnah. Na zelenici 
pred taborn iško  sobo pa so postavili m an jši 
tabor, k je r so se zbrali taborn ik i Raven, k ra 
jan i in p redstavn ik i d ru štev  in  družbenopo
litičnih organizacij, k je r  se je  pričela  slo
vesnost ob dvajsetletn ici dela taborn iškega 
odreda, na ka teri je  s ta rešina  taborn iškega 
odreda K oroških je k la r je v  Milan Klemenc v 
svojem  pozdravnem  govoru povedal tu d i to:

»Zbrali smo se, da proslavim o za nas m lade 
eno izmed najčastnejših  opravil, s katerim i 
m ladi sam oupravne socialistične Jugoslav ije 
dokazujem o, da n i b ila  zam an težka in dolga 
pot naše revolucije, da živimo z n jen im i ide
jam i te r  d a  smo p rip rav ljen i boriti se za cilje, 
ka tere  nam  je  začrta l naš veliki voditelj to 
variš  Tito. Ta zbor taborn ikov  odreda K o
roških  je k la rje v  posvečam o velikim  revolu
cionarnim  in delovnim  zm agam , 35-letnici 
zm age nad fašizmom in svobodne ra s ti no
ve sam oupravne socialistične Jugoslavije , 
27. aprilu , dnevu Osvobodilne fron te  sloven
skega naroda, 22. aprilu , dnevu tabornikov, 
in tridesetletn ici delovanja Zveze taborn ikov  
Slovenije, dvajsetle tn ic i delovanja taborn iške 
organizacije v KS R avne v  taborn iškem  od
redu  K oroških je k la r je v  in delavskem u p raz 
niku  1. maju.«

Zelja taborn ikov  R aven je , da bi n jihov  od
red  p roslav lja l še m noga d esetle tja  in imel 
uspehe pri u sposab ljan ju  m lad ih  ljud i v  lju 
bezni in  spoznavanju  narave, oh ran itv i in 
obu jan ju  trad ic ij NOB te r  v p rija te ljskem  
sodelovanju m ed m ladim i pod taborn išk im  
geslom: »S prirodo k novem u človeku!«

K arlo  K revh

Zastave dela
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Iz naših krajev
KS KOTLJE:

ŠE LETOS NOV OTROŠKI VRTEC

Tak je  bil ku ltu rn i dom  v  Črni 3. 7. 1980

K ljub  počitniškem u vzdušju  je 
te  dni dokaj živahno in delavno 
tu d i v P režihovih K otljah . Tako 
h itijo  kositi trav n ik e  vsi tisti, ki 
do sedaj zarad i m uhastega v re 
m ena niso mogli. Delavci k ra je v 
ne skupnosti pa si nadvse p riza
devajo, da bi g rad n ja  novega 
m ontažnega o troškega v rtca  čim - 
prej stekla. K ot smo zvedeli, so 
že nekaj časa nared  vsi načrti. 
Te sedaj samo še usk la ju je jo  z 
u rbanistično  podobo novega n a 
selja, v bližini tega bo nam reč 
sta l novi vrtec. H otuljci pravijo , 
da bodo storili vse, da bo kon
čan do zadnje oktobrske nedelje. 
T ak ra t p raznu jejo  svoj k ra jevn i 
praznik.

H otuljci pa si tu d i d rugače p r i
zadevajo, da bi b ile  K otlje  u re -

KS CRN A NA KOROŠKEM:

»Č rnjani si še vedno nadvse 
prizadevam o, da bi bil novi k u l
tu rn i dom nared  do roka. M isli
mo, da bo S tavbeniku  uspelo vsa 
dela pravočasno končati, k ljub  
tem u, da so im eli m ed gradnjo  
k a r  precej težav. 9. avgusta, za 
p ričetek  koroškega tu rističnega 
tedna, naj bi bila nadvse svečana 
otvoritev,« nam  je  p red  odhodom 
na le tn i dopust 10. ju lija  dejal 
Milan Čurin, predsednik  g radbe
nega odbora.

Ne samo, da g rad n ja  čm ja n -  
skega ku ltu rnega  dom a zaradi 
ob jek tivn ih  vzrokov nekoliko 
kasni (dostava in  pom anjkan je  
gradbenega m ateriala), am pak so 
se težave pojavile tud i zarad i po
dražitve gradbenega m ateria la  in

KS RAVNE NA KOROŠKEM:

Da smo se to k ra t v ravenski 
kraievnd skupnosti odločili za po
govor z upokojencem  Ervinom  
Wlodygom s Sane, s tem  še ni re 
čeno, da se n a  R avnah  v  tem  po
letnem  času ne dogaja nič po
m em bnega. Želeli smo le izvedeti, 
ali R avenčani vedo, kako deluje 
k ra jev n a  skupnost in  ne nazad
nje, kaj jih  danes sp rav lja  v  dob
ro in kaj v slabo voljo.

»Kako dela ravenska k ra jev n a  
skupnost bi kal več težko rekel 
kot to, da zadnia le ta  nim am  več 
toliko vpogleda v njeno delo, kot 
sem ga im el p red  leti. Ko m e že 
sprašu jete , pa bom  nekaj p ripo
m nil v im enu ravensk ih  upoko
jencev, ki tudi niso oreveč in fo r
m iran i o delovanju  k rajevne 
skunnosti. Ze nred  leti smo upo
kojenci, ki sm o organizirani v  r a 
vensko upokojensko društvo (vsi 
ravensk i upokojenci nam reč n i
so), izrazili željo, da bi tu d i mi 
im eli svoiega delegata v  svetu  
k ra iev n e  skupnosti. Če bi •m im e
li, bi verje tno  tu d i upokojenci bili 
bolj p riso tn i p ri u resn ičevan ju  
k ra jev n e  sam ouprave, več pa bi

jene. V endar, kot nam  je  pove
dal Silvo T urk , ta jn ik  KS — 
K otlje, p ri tem  niso vselej n a j
bolj uspešni. Ze zdavnaj bi m o
rala  b iti nared  av tobusna posta ja  
na B rd in jah . K ot pa kaže, še lep 
čas ne bo, saj zanjo še niso iz
delani načrti. K ončno pa je  te  dni 
k a r  40 ho tu ljsk ih  d ružin  dobilo 
telefone. O stali in te resen ti bodo 
telefone dobili do konca leta. Do 
ta k ra t bo u re jen a  tud i cen tra lna  
k u rjav a  v  gasilskem  in k u ltu r
nem  domu, saj dela že potekajo.

Še letos pa bo po vsej v e rje t
nosti stek la g rad n ja  p rv ih  d ruž
benih  stanovanj v  K otljah . Po 
načrtih , k i so že nared , naj bi 
p rv i b lok zgradili tam , k je r  se
daj sto jita  V astlova h iša in  s ta ra  
šola.

d ruge opreme. Ze sedaj se p red 
videva, da bo predračunska 
vrednost p rekoračena za okrog 
5,5 m ilijona din in  bo tako ce
lo tna  vrednost ku ltu rn eg a  doma 
v Č rni 23 m ilijonov din.

N aj še zapišemo, da Č rn jan i 
kom aj čakajo  dan, ko bodo lahko 
stopili v  svoj k u ltu rn i dom, v 
katerem  bo večnam enska velika 
dvorana s 320 sedeži, kn jižnica s 
čitalnico in  še d rugi pomožni p ro 
stori. V veliki dvoran i bodo v 
p rih o d n je  p redva ja li tu d i filme, 
za k a r  s ta  že kup ljen i dve so
dobni k inoaparatu ri. V Črno pa 
je  že tu d i p rispela  d ruga oprem a 
za k u ltu rn i dom (stoli, mize, re 
flek torji, ozvočenje itd.).

tud i vedeli o delu in n ač rtih  k ra 
ja,« je  deja l tov. Wlodyga.

»Delegata upokojenci imate, de
legatskega m esta v  svetu krajev
ne skupnosti pa ne. Kdai priča
kujete, da ga boste imeli?«

»Tega mi upokojenci ne vemo! 
Mogoče boste dobili odgovor na 
k ra jev n i skupnosti.«

»Ste star Ravenčan, zato verjet
no dobro veste, kaj vas Ravenča
ne žuli.«

»Tako m ene ko t verje tno  vse 
ostale R avenčane najbolj sp rav - 
lia  v  slabo voljo to, da so naše t r 
govine zelo slabo založene. Moti 
me, da v  naših  tr ro v in ah  n i moč 
kup iti kvalite tnega iužnega sad
ja  in zelenjave. P recej negodova
n ja  je  tudi, da m ora naš po troš
n ik  kupiti vse, k a r  m u danes ~o- 
nudi trgovec. V erje tno  b i bilo 
drugače, če bi b ila  izbira boljša 
in če bi b ila m ed trgovinam i več
ja  konkurenca. K er vsega tega ni, 
n iti n i čudno, da ie  tako nezado
voljivo stanje.«

»Na Ravnah imate lepo pokrito 
tržnico. Kako je ta založena?«

»Tržnico že imamo, pa kaj nam  
pomaga, ko pa večk ra t sameva. 
V sakikrat, ko grem  mimo n je  v 
dom upokojencev, vidim , da več
k ra t ne služi svojem u nam enu, 
kot bi m orala. Še dobro, da vča
sih pride C ehnarca iz Libelič. 
Z adnje čase pa na tržnici p roda
ja jo  tudi km etje  iz pobraten ih  ob
čin iz Srbiie. P ra v  ti im ajo še 
najbo lj kvalite tno  sad je  in  ze
lenjavo, pa tu d i po dostopnih  ce
nah. Z adn je čase pa se p ri upo
kojencih  šušlja, da ti n im ajo  p r i
m ernega skladišča. K ako je  s tem, 
naj bi ugotovila k ra jev n a  sk u p 
nost. Tudi to nas R avenčane žuli, 
da danes znamo samo u red iti p a r
ke in nasade, da pa jih  potem  ne 
znam o več vzdrževati. Da je  res 
tako, se v idi že na Javorn iku . T u
di to, da n a  R avnah  nim am o več 
obrtnikov, nas sp rav lja  v slabo 
voljo. Tako daleč smo prišli, da 
m oram o iskati obrtn ike v drugih  
krajih.«

»Kaj pa vas spravlja v dobro 
voljo?«

»Vse tisto , k a r  za k ra j in  za 
R avenčane pom eni napredek. Te
ga ie  zadnja le ta  bilo nekaj. Tako 
se razveselim o vsakega novega 
m etra  asfa ltiran e  ceste. Zelo po
nosni pa smo, da im am o u re jen  
toplovod v k ra ju , ki nam  poleg 
udobja nudi tu d i čisto ozračje.«

KS PREVALJE:

Te dni n a  P re v a ljah  ugo tav lja
jo, da ŠKIS R avne kasni p ri iz
v a jan ju  program a v p revaljsk i 
k ra jev n i skupnosti. M arsikatera  
dela se n iso priče la  izvaja ti, ker 
SKIS tren u tn o  n im a sredstev. 
Težave pa so tud i p ri izvajalcih. 
V K S — P rev a lje  bi m orali s 
sredstv i SKIS p ri V iatorju  u re 
diti čez Mežo nov most. K ljub  te 
mu, da so p ridob ljena dovoljenja, 
se dela ne izvajajo. P rav ijo  pa, 
da bodo m ost pričeli g rad iti še 
ju lija , po enem  m esecu zamude. 
P ra v  tako bi m orala b iti že ju 
n ija  as fa ltiran a  cesta na Lokovici 
od republiške do b ivšega ru d n i
ka. Zakaj dela niso b ila  realizi
rana, na p rev a ljsk i k ra jevn i 
skupnosti niso vedeli.

»Tudi kanalizac ija  n a  P rodu  bi 
m orala b iti končana že p red  dve

»Pa ste o tem resnično prepri
čani?«

»No ja , zadn je  čase je  nad  R av
nam i spet rdeč oblak  p rahu , k i se 
dviga iz železarne. Da je  ozračje 
spet onesnaženo, je  b a je  k riva  od- 
p raševalna naprava, ki je  m enda 
,opešala’«.

»Šele sedaj, ko je večina Ra
venčanov na dopustih, se je na 
Ravnah poleglo negodovanje na 
račun otroškega varstva. Kaj o 
tem menite vi?«

»Skoraj bi na jm la jš im  R aven
čanom  storil veliko krivico, če ne 
b i spregovoril tu d i o njihovem  
problem u. Veste, že precej le t je  
m inilo od takrait, ko sem  jaz  po
treboval varstvo  za svoje sinove. 
M idva z ženo nikoli n isva im ela 
težav zarad i tega. Seveda pa je  
čisto drugače danes. Saj pravim , 
še sreča, da im ajo m ladi s ta rš i 
babice. Ne vem, kako bi bilo d a 
nes urejeno  otroško varstvo  brez 
njih . Še najbo lj bi trp e li m alčki, 
saj za vse n i prostora v obeh r a 
venskih  vrtcih . P rav ijo , da bodo 
zgradili nov v rtec  na Javorn iku . 
Ze prav , če ga bodo. Bilo bi pa 
tud i p rav , če bi k ra janom  pove
dali, kdaj bo to. Tudi to bo že ve
lika u teha za m noge s ta rše  in  b a 
bice,« je  zak ljučil E rv in  Wlodyga.

Pogovarjal se je  F. R otar

m a letom a. T am  p a  se lastn ik i 
ind iv idualn ih  hiš niso s trin ja li s 
predvideno kanalizacijo . Zato je  
m orala SK IS R avne naročiti no
ve načrte. Končno bodo dela ste
k la  letošnjo jesen,« je  de ja l ta j 
n ik  Jože Boštjan.

V erje tno  bodo avgusta stek la 
dela tu d i p ri položitvi fine as
fa ltne  prev leke v  D objem  dvoru 
in Spodnjem  k ra ju . Delavci ko
m unalnega po d je tja  pa bodo v 
B rančurn ikovem  grabnu  zgradili 
nov most. V p rev a ljsk i k ra jev n i 
skupnosti je  bil s to rjen  korak 
napre j tud i n a  področju  telefo
nije. Tako je  ju li ja  stek la  akc ija  
za u red itev  telefonskega om režja 
Pod G onjam i in  v  Spodnjem  k ra 
ju . Tu bodo že v k ra tk em  p r i
k ljučili 150 telefonov.

F ranc R otar

KULTURNI DOM DO ROKA

BESEDO IMA UPOKOJENEC

TEŽAVE V POSODOBITVI
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30 LET AMD RAVNE
Na pobudo »Ljudske tehnike« 

je  bilo 18. fe b ru a rja  1950. le ta 
ustanovljeno A vto-m oto društvo 
Ravne na K oroškem . T ak ra t so 
se zbrali v glavnem  m otoristi, teh  
pa je  bilo okrog deset.

Začetki delovanja d ru štv a  so 
bili skrom ni, saj v p rv ih  povojnih 
le tih  p ri nas skoraj ni bilo m oto
rizacije. K asneje je  dobilo d ru 
štvo osebni avtom obil, k i je  bil 
že zrel za odpis, ven d ar so ga bili 
vsi zelo veseli. Po tem eljitem  po
prav ilu  je  ta  avtom obil služil za 
šolanje voznikov. Z arad i možno
sti vožnje z n jim  je  začelo šte 
vilo članov d ruštva  naraščati. Ve
selje ni tra ja lo  dolgo, k a jti ta 
avtom obil je  na cesti zgorel. To 
je  povzročilo p ri nek a te rih  članih  
m alodušje, zarad i česar je  d ru 
štvo skoraj prenehalo  delovati. 
Tedaj je  nekaj trdoživih  zagnan

cev oživilo delovanje in  članstvo 
se je  zopet povečalo. K o je  bil 
obnovljen pogoreli avtom obil, je  
d ruštvo  štelo osem deset članov. 
Poleg obnovljenega osebnega vo
zila je  društvo  k asneje  dobilo še 
s ta r  kam ion, s čim er si je  zago
tovilo vsaj skrom en v ir  dohodkov. 
D ruštvo je  pričelo v idneje  rasti. 
P orodila se je  želja, da bi dobili 
svoj dom, ki so ga pričeli grad iti 
člani p redvsem  s  prostovoljn im  
delom. Tako je  le ta  1954 zrasla ob 
Meži d ruštvena p isa rn a  in  g ara 
ža. S tem  so b ili dan i tem elji za 
nadaljn jo  rast.

Začetek dom ače proizvodnje 
m otornih  koles in avtom obilov je  
im el na avto-m oto društvo  m očan 
vpliv. Z m ožnostjo nabave vozil 
se je  sprem enila s tru k tu ra  članov. 
N arastlo  je  število članov z vozili 
in  se zm anjšalo število onih, ki 
so bili b rez vozila.

L eta 1960 ie  društvo  pričelo 
g rad iti za svoje člane garaže na 
Cečovju. Z naglim  naraščan jem  
m otorizacije smo tud i vedno bolj 
pogrešali dobro oprem ljeno se r
visno delavnico. Zato se je  d ru 
štvo odločilo, da zgradi ta k  servis.

Leta 1965 ie  servis že bil odprt. 
K er ni bil ren tab ilen , ga je  d ru 
štvo prodalo. Č eprav je  av toser- 
visna delavnica povzročila d ru 
štvu  veliko skrbi in  težav, im a
mo v endar p rije ten  občutek, da 
smo ga zgradili in s tem  omogo
čili vsem  m otoriz iran im  občanom 
popravilo vozil na Ravnah.

D ruštvena p isa rna in garaže ob 
Meži so postale p retesne. Davno 
željo po lepem  in funkcionalnem  
društvenem  dom u smo uresničili 
le ta  1976. S postavitv ijo  dom a je  
društvo  pridobilo  p rim erne p ro 
store za delovanje, velika prido
b itev  pa je  tudi sodobno u re jena  
p redavaln ica za avto-šolo.

N apredek  d ruštva  nam  kaže tu 
di podatek  o štev ilu  članstva: v 
le tu  ustanovitve je  bilo 39 članov, 
danes pa je  včlan jen ih  v  AMD- 
R avne že p rek  2300 ljudi. Velik

napredek  pa je  bil tu d i p ri šola
n ju  voznikov m otorn ih  vozil. V 
začetku je  društvo šolalo voznike 
na dosluženem  avtom obilu, danes 
pa je  na razpolago 13 šolskih vo
zil. V novem  društvenem  dom u je  
dobila av to-šo la poleg sodobno 
oprem ljene učilnice še kab ine t in 
testim ico . V začetnem  času je  
opravilo vozniški izpit 19 ljudi, 
letos pa bo izšolanih n a  23 tečajih  
okrog 800 kandidatov. A vto-šola 
je  o rganizirala tu d i več tečajev  
za voznike km etijsk ih  trak to rje v  
te r  za voznike m opedov in vozni
kov in štruk to rjev . V tridese tih  
le tih  obstoja je  bilo usposobljenih 
p rek  5000 voznikov različnih  k a
tegorij.

Skoraj nemogoče je  naš te ti vse, 
k a r  je  bilo sto rjenega, od občas
n ih  p redavan j, dem onstracij pa do 
sodelovanja p ri akc ijah  za vzgo
jo v prom etu. D ruštvo tu d i ni po
zabilo na sk rb  za družabno živ
ljen je , na skupinske izlete in  p ik 
nike.

Dokaj razgibana je  bila tud i de
javnost n a  področju  avto-m oto 
športa. P rire jen ih  je  bilo več h i
trostn ih  d irk  z m otornim i kolesi.

K er danes ni več pogojev za h i
tro stna  tekm ovanja, p rire ja  d ru š t
vo avto ra lly je , v  ka te re  je  v k lju 
čen večji krog tekm ovalcev. Na 
teh  športn ih  p rired itv ah  so dose
gali člani AMD R avne večkrat 
vidne uspehe.

P ri p reg ledu  p reho jene poti 
ugotavljam o, da je  bil začetek 
p red  tridesetim i leti skrom en in 
težak, da je  društvo  doživljalo 
vzpone, pa tud i padce, vendar je  
vedno prev ladovala težn ja k n a 
predku, zato tudi uspehi niso iz-

Osnovna šola »Prežihovega Vo- 
ranca«, Ravne

V minulem šolskem letu je bilo 
pregledanih 322 učencev, to je
50 %.

Pri tem smo ugotovili:
— Čistoča je dobra pri 97% 

šolskih otrok.
— Telesna drža je dobra pri 

80 °/o, slaba pri 20%.
— Telesni razvoj dober pri 

44%, srednji nri 43%, slab pri 
13 % šolskih otrok.

— Prehranjenost srednja pri
51 %, ostali odstopajo bolj na
vzgor kot navzdol, kar govori za 
nepravilne oziroma slabe pre
hrambne navade.

— Deformacije hrbtenice prt 
13,4% šolskih otrok, kar je v pri
merjavi s slovenskim poprečjem 
relativno visok odstotek.

— Deformacije prsnega koša pri 
22% (posledice rahitisa).

— Deformacije stopal pri 35% 
šolskih otrok.

— Motnje vida: enostranske v 
5%, obojestranske v  17%. To je 
zelo visok procent — problem bo 
treba preučiti in vzrok odstraniti.

— Škiljenje pri 4 % šolskih 
otrok (v republiškem poprečju).

— Motnje sluha pri 0,3%.
— Zobna gniloba v 18%, kar 

govori za relativno dobro sanira
no zobovje.

— Govorne napake pri 6 % šol
skih otrok.

— Slabokrven ni bil nihče.
— Patološki urinski izvidi ugo

tovljeni pri 7% šolskih otrok.
Zaključek
Zdravstveno stanje pregledanih 

učencev je zadovoljivo. Izstopajo 
le motnje vida.

Osnovna šola »Koroški jeklar
ji«, Ravne

Na nižji stopnji, kjer je organi
zirano celodnevno šolsko delo (1.,
2. in 3. razred), je bilo pregleda
nih 275 učencev, to je 100%. Na 
višji stopnji, kjer je organizirano 
delo v dopoldanski izmeni, so bili 
izvršeni pregledi v 5. in 7. razre
du (v 7. razredu združeno s po
klicnim usmerjanjem).

Analiza sistematičnih pregledov 
COS kaže:

— Čistoča je dobra pri 96,72% 
otrok.

ostali. Č lane d ruštva  ti uspehi 
bodrijo, d a  si lahko  za nasledn je  
obdobje zastavijo  če večje in zah 
tevnejše načrte  za dosego še v id
nejše vloge d ruštva  AMD R avne 
v našem  družbenem  življenju.

Vse le tošn je p rired itve  AMD 
R avne so posvečene tr id ese tle tn e 
m u jub ile ju , posebno pa proslava, 
združena z d ruštven im  piknikom , 
ki bo predvidom a 23. avgusta 
1980.

— U šivost v času pregledov m i
nim alna.

— Telesna drža dobra v 
90,18%, slaba pri 9 ,8%  učencev.

— Telesni razvoj je  sredn ji p ri 
51,2%, slab p ri 21,8%.

— D eform acije hrb ten ice so iz
ražene pri 20 otrocih, to je  v 
7,2 % , k a r  govori o problem u, o 
ka terem  se bo treba  še pogovar
ja ti, poiskati vzrok n as tanka  in ga 
seveda odstran iti

— D eform acije stopal so ugo
tov ljene p ri 64,3%  otrok, k a r  je  
do 3. razreda OS še norm alno.

— M otnje v ida: enostranske v 
5,8% , obo jestranske p ri 1 ,6%  šo
la rjev .

— Škiljenje ugotovljeno pri 19 
otrocih ali 6,9% .

Opažamo, da se odstotek m otenj 
v ida počasi, a stalno dviga.

— Karioznost zobovja: pri
58,9 % otrok karies lažje stopnje, 
v 0,36%  otrok s kariesom težje 
stopnje (na nižji stopnji je še 
ostanek mlečnega zobovja).

— Govorne napake so bile ugo
tovljene v 26 primerih ali v 
9,45%, kar je nekako v republi
škem poprečju.

— Vrednost krvneua barvila 
nad spodnjo mejo v 99,6 % otrok.

— Pataloški urini v 16 primerih 
ali 5,8% .

Zaključek
Zdravstveno stanje učencev v 

celodnevni osnovni šoli »Koroški 
jeklarji« je zadovoljivo.

5. in 7. razredi OS »Koroški je 
klarji«

Pregledanih je bilo 206 učencev. 
Rezultati analize so pokazali:

— Čistoča dobra v 94,4 %.
— Telesna drža dobra pri 

84,4%, slaba pri 16% .
— Telesni razvoj je dober pri 

44,4 %, srednji pri 49,6 %, slab pri 
14 šolarjih ali 6 %.

— Prehranjenost je srednja pri 
54,3 % otrok, ostalo odstopa na
vzgor ali navzdol. Treba bo po
ostriti nadzor nad šolsko in do
mačo prehrano učencev.

— Deformacije hrbtenice so iz
ražene pri 7 primerih ali 3,3% , 
vseh deformacij pa je 17,4%. To 
govori o visokem odstotku slabih 
drž z ukrivljenimi hrbtenicami 
(preveč sedenja, statičnih opravil 
— pisanja, branja).

Ob otvoritv i novega doma AM D

U pravni odbor AMD 
R avne na K oroškem

Z D R A V J E
REZULTATI SISTEMATIČNIH PREGLEDOV NAŠIH 
OTROK — SOLARJEV V ŠOLSKEM LETU 1979/80



St. 14/1980 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 13

NAŠI GODBENIKI NAVDUŠILI ITALIJANE

N agajivčki

— D eform acije p rsnega koša v 
47 prim erih  ali 22,8 %> (še vedno 
ostanki rahitisa).

— D eform acije stopal ugotov
ljene  p ri 79 p rim erih  ali 38,8°/». 
(Pomembno za te  o troke je , da se 
ne u sm erja jo  v  pretežno stoječe 
poklice).

— M otnje v ida: enostransko — 
v 10 p rim erih  ali 4% , obo jestran 
sko — v  12®/o.

— Š k iljen je je  ugotovljeno p ri 
11 p rim erih  ali 5,3 %.

— Zobna gniloba v 27 p rim erih  
ali 13 %>.

— Vsi ostali izvidi so v m ejah  
norm ale.

Zaključek
Zdravstveno s tan je  teh  o trok je  

glede n a  visok odstotek deform a
cij h rb ten ice in  drže zask rb lju jo 
če. P o trebna je  p rav ilna  porazde
litev telesnih  ak tivnosti in  v k lju 
čevanje o trok  v šolska športna 
društva.

Pri analizi podatkov COS Kot
lje ni bilo b istven ih  odstopanj, 
razen deform acij h rb ten ice  v 10 
p rim erih  ali 47 °/o, k a r  je  veliko 
nad republiškim  poprečjem . Raz
lage zaenk ra t ne najdem .

Osnovna šola »Juričevcga 
Drejčka«, Ravne

V osnovnih šolah s p rilago jen im  
učnim  program om  sistem atično 
pregledam o vsako leto vse učence. 
V p retek lem  šolskem  le tu  smo 
pregledali 84 učencev, to je  100 %.

Ugotovljeno je bilo:
— Čistoča je  dobra p ri 83% .
— U šivost v  času pregleda m i

nim alna, 3% .
— Telesna drža dobra p ri 79 %, 

slaba p ri 20%  učencev.
— Telesni razvoj je  sredn ji p ri 

69% , ostalo odstopa navzgor ali 
navzdol v m ejah  republiškega po
prečja.

— Telesna p reh ran jen o st je  
sredn ja  pri 69% , ostalo odstopa 
bolj navzgor k  debelosti kot n a 
vzdol. Vzrok so nep rav ilne  p re 
h ram bne navade.

— D eform acije h rb ten ice  so 
ugotovljene pri 9 %  učencev, k a r  
ni visok procent za našo regijo  
n iti v p rim erjav i z republiškim  
poprečjem .

— D eform acije prsnega koša in 
stopal 26% ; še vedno ostanki ra 

hitisa, neprim erna ozirom a n ep ra 
v ilna obutev.

— M otnje v ida: enostranske 
4 % , obojestranske 26®/», šk ilje
n je  8 %.

P rocent teh  m otenj je  v  p rim er
ja v i z republišk im  poprečjem  
višji. V zrok tem u je  lahko slaba 
osvetljenost ali nep rim erna  loka
cija učilnic.

— M otnje sluha 1 %  učencev.
— Zobna gniloba 11%  učencev.
— Slabokrvnega učenca ni bilo.
— U rinski izvidi vsi v  redu.
Učenci so všolani na šolo s p r i

lagojenim  učnim  program om  za
rad i m ejne inteligenčnosti, socio- 
k u ltu rn e  p rik ra jšanosti ali drugih  
zunan jih  ali n o tran jih  fak to rjev .

Zaključek
Zdravstveno s ta n je  učencev je  

zadovoljivo, izstopajo le  m otnje 
vida.

Osnovna šola »Franja Goloba«, 
Prevalje

V pretek lem  šolskem  le tu  so b i
li pregledani učenci m atične šole 
1., 3., 5. in  7. razreda. V 7. raz re 
du je  bilo oprav ljeno  tud i poklic
no svetovanje. V COŠ Lokovica 
so b ili pregledani vsi učenci, v 
podružnici Š en tanel 1. in  3. raz
red  te r  vsi šolski novinci, ki so 
b ili team sko obdelani.

Iz poročila sistem atičnih  preg le
dov učencev ugotavljam o, d a  je  
bilo preg ledanih  50,9 ®/o vseh vpi
sanih  o trok na to šolo.

Ugotovljeno je bilo:
— Čistoča je  bila dobra p ri 

95 %  učencev, slaba p ri 4 ®/o.
— U šivost m inim alna, le  1 %.
— Telesna drža dobra v  66% , 

slaba v 34 % , k a r  je  visok odsto
tek  nad  republišk im  poprečjem .

— Telesni razvoj: sredn ji 33®/», 
dober 53% , slab 14«/o prim erov.

— Telesna p reh ran jen o st je  
sredn ja  v 38®/o, ostalo predvsem  
navzgor v  42 %  in navzdol v 17 %, 
k a r  je  rezu lta t nep rav iln ih  p re 
h ram bn ih  navad.

— D eform acije h rb ten ice  so 
ugotovljene p ri 6 %  pregledanih, 
k a r  p red stav lja  skupaj s  slabo 
držo izstopajoč problem  n a  p re 

v aljsk i osnovni šoli. Vzrok bi 
m orda našli v m otenem  bioritm u, 
prem alo  rek rea tiv n ih  dejavnostih  
in  preveč sta tičn ih  zaposlitvah 
učencev.

— D eform acije prsnega koša so 
nakazane v  49 %, k a r  so povsem  
ostanki rah itisa.

— D eform acije stopal v 42% ; 
delni vzrok je  n ep rav ilna  obutev

— M otnja v ida v  7% .
— M otnje sluha v  23% .
— Zobna gniloba v 27 %.
— G ovorne m otn je v 1 %  (pod 

republišk im  poprečjem ).

Ita lijan i so p rek  jugoslovanske
ga konzulata  v T rs tu  povabili o r
kester ravensk ih  železarjev  za 14., 
15. in  16. jun ij na častno sodelo
van je  p ri o tvoritv i velikega km e- 
tiiskeaa  cen tra  EGS (Evropske 
gospodarske skupnosti), k ' so ga 
zgradili v Bologni.

Naši g lasbeniki so doživeli iz
reden  sprejem  in spoštovanje go
stiteljev . Med drugim  jim  je  za
želel dobrodošlico tud i p red stav 
n ik  evropskega p arlam en ta  iz 
S trassburga Mr. B ersan i in  posla
nec predsednika ita lijanske v lade 
F r. Cosige.

K oncert, na katerem  so sodelo
vali še tr ije  veliki profesionalni 
ita lijan sk i orkestri, so prenašali 
po televiziji. Začeli so ga naši 
godbeniki, ki pa se niso p red sta
vili le z odličnim  ig ran jem  in ži- 
vopisanim i uniform am i, pač pa so 
dali m ed ljud i tud i prospekte, n a 
tisn jene v slovenščini, ita lijan 
ščini in  angleščini, s čim er so p ri
jazno p redstav ili tu icem  sebe in  
železarno tud i v besedi.

Koroški k inem atografi M ežica, č r n a ,  ž e r 
jav , P rev a lje , Ravne, D ravograd, S lovenj 
G radec  In P odgorje bodo v avgustu  p redv i
dom a p redvaja li n a s le d n je  film e:

39 STOPNIC —  ang lešk i barvni t r i le r  — 
—  do  10. avgusta .

UMOR V AMSTERDAMU —  hongkonškl 
barv . p u s to l. film  —  od 1. do 17. av g u s ta .

VERGINELA —  Ita lijan sk a  barvna lju b e
zenska  d ram a —  od 1. do 14. avgusta .

TAJNA DRUŠČINA —  am erišk a  barvna 
k rim inalka —  od 1. do 14. avg u sta .

INŠPEKTOR V AKCIJI —  ita lijan sk a  barv
na k rim inalka — od 1. do 14. av g u s ta .

ZAKLAD ŠPANSKIH GALEJ — nem ški barv , 
p u s to l. film  —  od 1. do 12. avgusta .

POPOTNIK SAM —  am erišk i barvni pu
s to lovsk i film  — od 1. do 18. avgusta .

MAŠČEVANJE CLOVEKA-PAJKA —  am eri
ški barvni pusto lovsk i film  —  od 7 . do 19. 
av g u s ta .

VANESA —  nem ška barvna ljubezenska  
d ram a —  od 8. do 20. avgusta .

PRIČA —  fran co sk o -lta lljan sk a  barvna ko
m ed ija  —  od 7. do 25. avgusta

ARABSKE AVANTURE —  am erišk i barvni 
pusto lovsk i film  —  od 8. do 24. av g u s ta .

REVOLVER —  Ita lijan sk a  barvna d ram a —  
od 10. do 24. avg u sta .

UGRABITEUI — am erlško -g ršk l barvni 
tr i le r  —  od 14. do 26. avg u sta .

SEDEM NEBEŠKIH DEKLET —  am erišk a  
barvna akc ijska  d ram a —  od 14. do  31. av 
g u s ta .

KLETKA NOROSTI —  fran co sk o -lta lljan sk a  
kom edija  —  od 16. do 31. av g u s ta .

SLEDOVI IZSILJEVANJA —  an g le šk a  barv 
na  krim inalka —  od 13. do  31. avgusta .

— S labokrvnost v  4,3 % , k a r  ne 
p redstav lja  večjega problem a.

— Patološki u r in  v 2,3 %.

Zaključek
Z dravstveno stainje učencev je, 

če izvzamemo slabo držo, zado
voljivo. P red lagam o: telesno vzgo
jo vk ljučevati v  pouk po u rah  
težjih  predm etov, čim več učen
cev je  treb a  ak tiv ira ti v šolska 
športna d ruštva. O troke s slabo 
telesno držo je  treb a  pošiljati na 
korektivno gim nastiko, ki je  o rga
n iz irana na fizio terapiji P revalje .

Dr. M arija  Vodnjov, 
spec. šolske higiene

M ojstrsko doživeto igro rav e n 
skega orkestra  so ita lijan ske m no
žice navdušeno spreje le  z v ih a r
n im  ploskanjem  in  vzkliki: »Bra
vo, Jugoslavija!«

Na solističnih m estih  skladb, 
k je r  je  m o jster evropskega fo r
m ata, naš ro jak  Stanko ArnoUl, 
»zapel s svojo trobento«, so m no
žice zadrževale dih, nato  pa se je  
začelo nezadržno ploskanje.

Ita lijanom  nekako ni šlo v  gla
vo, kako je  mogoče sestav iti tako 
kvalite ten  in  enoten ansam bel z 
igralci iz vseh v rs t fizičnih in  in 
te lek tualn ih  poklicev. Z anim ali 
so se tud i za sistem  našega glas
benega šolstva.

O rkester ravensk ih  železarjev  
je  s tem  nastopom  častno p red 
stavil Jugoslav ijo  in znova doka
zal, da lahko seže tu d i v  m edna
rodno konkurenco.

V sekakor pa gre za uspešen n a 
stop naših  godbenikov zasluga tu 
di vsem  železarjem , ki že dolga 
le ta  nesebično podpirajo  svoj 
orkester. - a r

PEPELKA —  a m erišk a  barvna risan k a  — 
od 15. do 31. avgusta .

PTIČI —  am erišk a  barvna s rh ljiv k a  —  od 
12. do 26. avgusta .

OGNJEVITA BOLNIČARKA —  Ita lijan ska  
barvna ljubezenska  kom edija  —  od 21. av 
g u s ta  do 7. s e p te m b ra .

MANITOU —  DUH ZLA —  am erišk a  barv
na g rozljivka —  od 20. avg u sta  do 7. s e p 
tem bra .

GARETTOVO MAŠČEVANJE —  am erišk a  
barvna krim inalka —  od 23. av g u s ta  do 2. 
sep te m b ra .

ZADNJI STREL — am erišk i barvni v e s te m  
—  od 28. av g u s ta  do  9. s e p te m b ra .

K Inegraf P revalje

Ze n s k e

Tisti, ki drži o rla  za rep  in žen
sko za besedo, n e  drži ničesar.

L atinsk i pregovor 
*

Bolje je  živeti v  puščavi ko t z 
jezno ženo.

Salomon
•

Zenska zna iz nič narediti tri 
reči: klobuk, solato in prepir.

G uitry

KOROŠKI KINEMATOGRAFI V AVGUSTU
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ŠTEFAN ROS
D ragi Š tefan!
V est o tvo ji trag ičn i sm rti nas 

je  globoko p resunila. N a začetku 
svojih  hotenj in  želja  si klonil 
p red  preizkušnjam i živ ljenja.

Rojen si bil 16. 12. 1958 v  B re
stanici v  štev iln i d ružin i 13 b ra 
tov  in  sester. H itra  izguba očeta 
je  vse otroke in  m a te r hudo p ri
zadela, m ati ni m ogla sam a sk r
beti za toliko ust. Že v ranem  
o troštvu  si bil p r ik ra jša n  za to 
plino dom a te r  za skupno živ lje
n je  z b ra ti in  sestram i. K ljub 
vsem  tegobam  p a  si zrasel v  ve
selega fan ta , ki le redkokdaj ni 
b il nasm ejan.

Živo se spom injam  najinega 
p rvega srečan ja , ko si p riše l iska t 
zaposlitev. Takoj sem  spoznal, da 
si p rip rav ljen  p rije ti za vsako de
lo, k er si si želel u s tv a riti bolj 
srečno življenje. Skupaj z b ratom  
Tonijem  si našel k ru h  m ed n a 
m i v a lja rji. N aporno in  težko de
lo si vestno in  dobro opravljal. 
Po v rn itv i iz JL A  si ponovno p r i
šel m ed nas, u stv a ril si si d ru 
žino in  b il poln načrtov  za p r i
hodnost.

Ž iv ljen je p le te  svo ja pota, nas 
preizkuša in  postav lja  p red  nas 
ovire. Iz  teh  svo jih  težav  žal nisi 
našel izhoda te r  v  pom ladi živ
lje n ja  om ahnil v  sm rt.

K ar ne m orem  verje ti, da se po 
napornem  delu ne bom o več sre
čevali te r  se pogovarja li o žele
zarni, o danes in  ju tr i. Resnica 
p a  je  neizprosna: mnogo p re ra 
no odhajaš od nas.

V zavetju  koroških  lesov in 
p lan in  je  tvoj zadnji dom. Naj ti 
bo lahka  koroška gruda!

Iskreno  in  globoko sožalje iz
rekam  tvo ji d ružin i te r  drugem u 
sorodstvu v  im enu OOS v a lja rn e  
in v  svojem  im enu.

M ilan Božinovski

ZAHVALA

Vsem, k i ste darovali cvetje in 
sprem ljali našega dragega b ra ta  
in  strica

Francija Kvasnika
na njegovi zadnji poti, iskrena 
hvala. H vala delavcem  in sindi
k atu  je k la rn e  za izkazano pozor
nost, tov. Ž unku pa za lepe po
slovilne besede. H vala p ihalnem u 
o rkestru  za žalostinke in  g. žup
n iku  za oprav ljen i obred.

Žalujoči sorodniki

KOROŠCI V CORDILERI 
VILCANOTI —  

10 PREMAGANIH 
VRHOV IN 5 PLEZALNIH 

VZPONOV
4. VII. se je  iz P e ru ja  po osem 

inštiridesetih  dneh  v rn ila  11- 
članska koroška alp in istična od
prava, k i so jo  sestav lja li: Rok 
K olar, S ilvester Lupša, S tanko 
Mihev, F ranc Pušnik, Igor R ado
vič, Zdenko Žagar, Janez  Zalig, 
Janez  G orjanc, zdravnik , M ilan 
Savelli, snem alec, Jože Havle, 
pom očnik vodje, M arjan  Lačen, 
vodja; vsi člani koroških alp in i
stičnih  odsekov.

Člani odprave so p reb ili 25 dni 
v  baznem  taboru  na višini 
4800 m ob jezeru  Ticlacocha, v 
osrčju  C ordilere Vilcanote. Veči
no vzponov so opravili iz tega 
tabora .

Po ak lim atizacijsk ih  tu ra h  (vsi 
člani odprave so se povzpeli na 
N evado Y anajaja , 5592 m  in  N e
vado N inaparaco, 5830 m) je  bil 
osnovni cilj odprave p lezan je v 
N evado Pico T resu  (Ja tunhum a
— 6093 m). Po tre h  dneh zah tev
nega in  izpostavljenega p lezan ja 
so 3. ju n ija  Lupša, P ušn ik  in  Za
lig uspeli p rečiti Pico T res — 
tr ije  vrhovi nad  6000 m, dolžina 
več ko t 4 km. Po obstoječih in 
form acijah  je  to p rv a  ponovitev 
(prvenstveno p rečen je  so opravili 
F rancozi 1976. leta).

D an pred tem  so n a  v rh  Pico 
T resa stopili K olar, Mihev, R a
dovič in Ž agar te r  se tako kot 
p rv i povzpeli po vzhodni steni 
tega vrha. P rvenstveno  sm er, ki 
je  ocenjena s IV. stopnjo, im a 
60—65° naklonine in  je  visoka 
700 m, so im enovali Jugoslovan
ska smer.

N ajvečji uspeh  odprave in  
eden na jveč jih  uspehov jugoslo
vanskega andinizm a nasploh pa 
je  p rvenstvena sm er v  južn i ste 
ni P ahcan te  (Nevado P uca P u n te
— 5727 m). Po tre h  dneh s ta  ste 
no 9. ju n ija  prem agala K olar in  
M ihev. V išina stene je  750 m, 
ocenjena p a  je  s VI. stopnjo in  
im a od 6(1—65° naklona. S m er je  
kom binirana, izjem no zah tevna 
in prak tično  v  vsej svo ji dolžini 
ekstrem no izpostavljena. Poim e
novali smo jo  po tovarišu  Titu.

ZAHVALA
Ob odhodu v  pokoj se iskreno 

zahvalju jem  sodelavcem  iz b lu - 
m inga tre t je  izm ene za lepo d a
rilo, sind ikatu  TOZD v a lja rn a  in 
rav n a te lju  za poslovilne besede.

Vsem želim  mnogo delovnih 
uspehov in  srečo pri delu.

Alojz G ostenčnik

ZAHVALA
Ob odhodu v  pokoj se iskreno 

zahvalju jem  sodelavcem  TOZD 
stro ji in deli in sind ikatu  za d a
rilo, tov. Potočniku pa za lepe 
poslovilne besede.

Vsem želim  še veliko delovnih 
uspehov.

Jožica M rak

Poleg tega so člani odprave 
opravili ponovitve sm eri v  seve
rovzhodni steni P achan te  in  ju ž 
ni steni C aracola (5619 m) te r  se 
povzpeli še n a  vrhove: Com er- 
cocha (5560 m), H uayruro  Punco 
(5500 m), Cerro C am pana (5400 m), 
Nevado Condor Tuco (5550 m) in 
Cerro O je P u n ta  (5360 m).

Odpravo, ki pom eni p rv i res
nejši poseg in uspeh  koroških a l
pin istov  zunaj Evrope, je  pod
p rla  večina organizacij in  d ru 
štev  v  občini Ravne, še posebej 
p a  železarna R avne, rud n ik  M e
žica in  telesno k u ltu rn a  skupnost 
R avne n a  K oroškem .

V odja odprave M arjan  Lačen

PLAVANJE
P o letje  je  sezona p lavan ja . P r i

red itev  je  dobesedno toliko, da 
bi že samo n aš tev a n je  rezu ltatov  
po sta ro stn ih  katego rijah  in  di
sciplinah zavzelo veliko prostora, 
h k ra ti pa bi bilo za nepoznaval
ce tud i u trud ljivo . Zato se om e
jim o sam o na dve te m i:

— krivica, ki se je  zgodila Mi
ran u  Kosu,

— uv e ljav ljan je  novih imen.
M iranu K osu se je  kriv ica zgo

dila. k e r  je  ogrom no tren ira l, da 
bi m orda le dosegel norm o za n a 
stop na olim piadi, k e r  je  bil po 
tekm ovalnih  rezu lta tih  vseskozi 
izenačen s p rav  tako dobrim  p la 
valcem  Milošem, a je  bil po čudni 
»kuhinji« JO K  in Z T K J Miloš 5 
m inu t p red  12 določen za Moskvo, 
M iran p a  je  o sta l doma.

T akšna odločitev človeka n a j
p rej potre, potem  pospeši njego
vo zorenje, nazadn je pa ea lahko 
tu d i dvigne. Miloš je  nam reč na 
zak ljučku  kariere , M iran še m la
dinec in  če bo vztra ja l, je  p r i
hodnost p red  njim .

M aja Rodič, A ndre ja  Cesnik, 
M arta Kos, M iran  Kos in  D im iter 
Vočko so nas razvadili, sa j so do
m ala abon iran i na naslove rep u b 
lišk ih  in  d ržavn ih  prvakov  ali 
vsaj na m edalje. Letos se jim  p r i
d ružu je jo : p ri m lad incih  Boris 
P esičer in  Bogdan Sovtinc, p ri 
s ta re jš ih  p ion irjih  Sandi Ambrož, 
p ri m lajših  Saša K ričej, N eti M at- 
tersdorfer, B ernard  P esjak  in De
ja n  K aradža. P lava ln i k lub  Fuži- 
n a r  torej dokazuje, d a  dobro delo 
rodi tud i uspehe.

RIBIŠTVO
13. ju lija  je  bilo  v  R adgoni r i 

biško tekm ovanje za 1. zvezno li
go. Od naših  so sodelovali L udvik 
K ajn ik , M etka K ajn ik , Em il Vo
grin, Evgen K orinšek. M etka K a j
n ik  iz tozda stro ji in  deli j e  bila 
na tem  p rv en stv u  prva.

P ra v  ona je  n a  državnem  p r 
venstvu  v  P riš tin i v  lovu rib  s 
plovcem  osvojila 3. m esto te r  se 
s tem  uv rstila  na kup  Jugoslavije .

PRIJATELJSKO SREČANJE
V začetku  ju lija  je  bilo n a  R av

nah  tradicionalno srečan je  šp o rt
n ikov R aven in S arv arja  iz M ad
žarske. Pom erili so se v  atletik i,

i
! ORGANIZIRANO DO GROBNICE

PREDSEDNIKA TITA
S prv im  ju lijem  so začele v e lja ti sprem em be o tem,

. kako  in  kdaj se lahko Jugoslovani poklonim o um rlem u
JI predsedn iku  Titu.
1 Te sprem em be omogočajo, da se lahko  poklonim o

predsedniku  T itu  na D edinju  VSAK DAN, vendar iz po- 
n sam ezne repub like  le om ejeno število  in  ob določeni uri.
?  V Q 7 n i  n r v l a t l r i  • u

A

A
j  Važni podatk i: |
I  “ — P red  grobnico predsedn ika  T ita  se lahko  poklonim o I— P red  grobnico predsedn ika T ita  se lahko  poklonim o ^

vsak  dan, razen ob ponedeljkih, ko zarad i vzporednih  del 
dokončujejo  spom inski p a rk  (redno vzdrževanje). |

— V saka skupina m ora im eti po trd ilo  republiške kon
ference SZDL, da je  obisk u sk la jen  ozirom a soglasen.

— Iz naše repub like  se lahko dnevno p red  grobnico 
zv rsti do tisoč ljudi. Le 11. ok tobra to  n i možno zarad i 
p razn ika  v s ta je  m akedonskega naroda.

— Ob delavnik ih  je  za našo republiko  določena u ra  
od 8. do 8.30 (od osm ih do pol devetih), ob nede ljah  pa 
od 7. do 7.30 u re  (od sedm ih do pol osmih).

R epubliška konferenca SZDL nas tu d i obvešča, da je  
treb a  vse p rijav e  u sk la jevati z njo. OK SZDL m ora vse 
p rijav e  deset dni p rej pisno ja v iti v L jubljano , n ak a r bo 
prišel odgovor, ali nam  je  ugodeno. Zato prosimo, da p ra 
vočasno ja v ite  svoje želje na občinsko konferenco SZDL 
R avne na K oroškem , tel. 861-286, m i p a  bom o n a  enak 
način  pravočasno v račali inform acije.

Poudarjam o, da je  občinska konferenca SZDL odgo
vorna, da kolikor se le  da spoštujem o dogovorjeno orga
n iz iran je  obiskov, zato vas prosimo, da sprem em be n a
vodil upoštevate. To navajam o zato, k e r  se je  že doga
jalo, da so naše skupine potovale v B eograd mim o do
govorjenega in  niso mogle p riti do grobnice p redsednika

S T ita  ali pa so zelo dolgo čakale.
S ek re ta r OK SZDL Ravne 

K onrad  B ezjaki _ ______
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keg ljan ju  in šahu. Domača tekm o
valci so bili boljši v vseh disci
plinah.

DELOVNA AKCIJA 
NA URŠLJI GORI

M ed naloge MO PD  P rev alje  
šte je  tud i p rostovoljna delovna 
akcija na U ršlji gori, k je r  je  
p redviden  prizidek  h koči, ki pa 
naj bi bil še p red  zimo pod s tre 
ho. Zato se ie  pet članov MO 29. 
ju n ija  1980 napotilo  n a  Goro, 
k je r  smo ves dopoldan kram pali 
in  lopatali na težkem  te ren u  te r 
tako nadaljevali že začeta dela. 
V akcijo  so se vk ljučili še p lan in 
ci, ki so bili p ri koči, in  vneto  
odstran jeva li odvečno kam enje  
te r  prst. Pom agalo b i še več p r id 
n ih  rok, če ne bi p rim anjkovalo  
orodja. Tako pa smo im eli le eno 
sam o sam okolnico, k e r  sta  bili 
drugi dve pokvarjeni. Odgovorni 
bodo m orali v bodoče poskrbeti 
tud i za večje  število kram pov in 
lopat, da se nerodnost ne bo po
novila. K ljub  tem  težavam  se je  
po zak ljučku  akcije kup  izkopa
nega kam en ja  v idno povečal, a 
dela je  ostalo še veliko, zato v a 
bim o vse lju b ite lje  gora, d a  nam  
pom agajo, saj prizidek koče na 
G ori ni le  lokalna stvar.

MO PD PREVALJE NA SMRE
KOVCU

Da bi ob koncu po le tja  čimveč 
m lad ih  p lan incev  preje lo  značke 
koroške transverzale, je  MO PD 
P rev a lje  p rired il dvodnevni izlet 
na Sm rekovec v soboto in nede
ljo, 21. in  22. ju n ija  1980. U dele
žilo se  ga je  43 m ladih, od tega 30 
p ion irjev  — plan incev  in  13 m la
dincev  — vodnikov.

K ljub  tem u, da je  m noge o tro 
ke v ponedeljek  čakalo še sp raše
v an je  za zak ljučne ocene, jim  ni 
bilo žal, da so se udeležili izleta, 
ki jim  je  pom enil fizično in  d u 
ševno sprostitev , pa čeprav  so b i
li na koncu pohoda k a r  pošteno 
u tru jen i.

A ndre ja  Čibron

ODBOJKARSKI TURNIR 
NA DOBRIJAII

2 e  le ta  nazaj p rire jam o n a  Do- 
b rija h  odbojkarsko tekm o m ed 
oženjenim i in  neoženjenim i. L e
tos pa smo prv ič p rired ili to tek 
mo v obliki tu rn ir ja , na katerem  
so poleg n jih  nastopili še naši v e 
te ran i te r  m ladinci. V p red tekm o
v an ju  so neoženjeni prem agali 
veterane z 2:1, oženjeni pa m la
dince z 2:0. V finalu  so bili ne
oženjeni uspešnejši z 2:1 in  s tem  
ponovno osvojili prehodni pokal.
3. m esto so osvojili veteran i z 
zmago nad  m ladinci z 2:0. Tekm e 
so bile zelo zanim ive, borbene, 
p redvsem  pa smo ponovno doka
zali, da im am o na Dobri j ah  te r  
okoliških h rib ih  veliko p ristašev  
tega športa  tako m ed m ladim i kot 
tud i stare jšim i. Sodila sta  naša 
s ta ra  znanca G ostenčnik in  M la
kar.

Tudi popoldne smo preživeli 
skupaj v  športnem  vzdušju. P ri 
»G rubarju« na K oroškem  Selov- 
cu smo za igralce in d ruge orga
niz irali rek reacijske  igre s p ik 
nikom  v  lastn i režiii. N am en je  
bil predvsem  m edsebojno zbliže
van je  te r  m nožičnost. P rired ili 
smo tu rn ir  v m alem  nogometu. 
P rvo  m esto je  osvojila ekipa Ko

roškega Selovca, ki je  na jp re j po 
ena jstm etrovkah  v  p red tekm ova
n ju  prem agala ekipo Tolstega 
v rh a  in v finalu  ekipo Dobri i I. 
S ledile so še druge zabavne igre, 
za p rije tn e jše  vzdušje pa so po
skrbeli naši pevci am aterji. P ri
je tn i zvoki so še pozno v  noč od
m evali po okoliških gozdovih.

P ri tem  pa se nam  je  porodila 
še ena misel, in  sicer si bi lahko 
z m alenkostno u red itv ijo  pridob i
li na tem  koncu še eno p rije tno  
izletniško točko. P rosto r z ig ri
ščem je  doka’ raven, leži pa m a
lo pod zapuščeno dom ačijo »Gru
bar«. Do n jega  se p ride  po novi 
gozdni cesti te r  po 10-m inutnem  
pešačenju.

Srečko N abernik

NAŠI REKREATORJI 
IN ŠPORTNIKI

Alojz Gologranc, 48, svo jevr
sten  rekorder. 25 le t je  bil star, 
ko se je  1. 1957 udeležil p rvega 
»teka ob žici okup irane L ju b lja 
ne« (zdaj »po poteh  partizanske 
Ljubljane«). Potem  pa do letoš
njega le ta  ni n iti en k ra t izostal, 
in se m u je  nab ra lo  24 nastopov. 
T rik ra t je  tekel za m oštvo ZROP; 
s trem i zm agam i so osvojili p re
hodni pokal v tra jn o  last. Sicer 
pa zm eraj za ekipo železarne.

Kolegi v m oštvu so se m en ja
vali, on p a  je  ostal. Zdaj že dve 
leti teče skupaj s K rančanom  in 
Sekavčnikom ; dobro se ujem ajo.

A lo jz Gologranc

G ologranca k  teku  ne sili izra
zito sedeče delo. K ot koord inator 
za računaln iš tvo  v delovni skup
nosti za gospodarjen je se tud i 
m ed delom precej g iba po to v a r
ni. P re j g re za veselje  in  p o tre
bo. Športu  je  ostal zvest od m la
dih let, ko je  v  D ravogradu ig ral 
nogom et in  odbojko, poleti tekel 
in pozimi smučal.

Teče vsak teden  d v ak ra t po uro 
in  pol, v endar ne ob vnapre j do
ločenih dnevih ; en k ra t n a  s ta 
dionu, en k ra t v  narav i. O bičajno 
teče sam, le spom ladi skupaj s 
tovarišem a, s k a terim a potem  tu 
di nastopi.

Ne postav lja jo  si kak ih  rek o rd 
n ih  ciljev, am pak  u ravnavajo  
tem po po lastn ih  sposobnostih. 
Na tekm i je  potem  n jihov  čas na 
25 km  približno 2 u r i 10, n a j

boljši 2 u r i 3 m inute. Dovolj za 
lepe uvrstitve .

L astno zadovoljstvo, kondicija, 
zd rav je  — to  so G ologrančevi 
m otivi za tek. In  drugo  le to  na 
25. jub ile jnem  teku  bo spet z ra 
ven.

Č estitam o in  želimo, da bi še 
dolgo tekel!

M. K olar

SAH
Šestega le tošn jega h itropotez

nega tu rn ir ja  se je  udeležilo 16 
šahistov. N ajbolje  se je  odrezal 
D anilo Peruš, ki je  osvojil 13,5 
točke in  s tem  tu d i p rvo  m esto

Deseto jub ilejno  srečan je  Zveze 
rezervnih  vo jašk ih  s ta rešin  J u 
goslavije je  bilo posvečeno 35- 
letnici osvoboditve Jugoslav ije  in 
30-letnici sam ouprav ljan ja . Bilo 
je  tako kot p re jšn ja  le ta  v  dneh 
od 2. do 4. ju lija .

S lovenska delegacija, v  k a teri 
je  bilo 130 udeležencev razpo re je
nih  v 5 skupin, je  obiskala obči
ne: K raljevo, K ruševac, G om ji 
M ilanovac, T rsten ik , V rnjačko 
Banjo, Raško in  Nov*i Pazar. Med 
delegati v  če trti skupini sva bila 
kot delegata obč. konference 
ZRVS R avne tov. Leopold Golo- 
b inek  in  F ran c  Klem enc.

2. ju lija  so nas n a  surčinskem  
letališču  sp reje li p redstavn ik i ob
činskih konferenc ZRVS navede
nih občin. Z avtobusom  smo se 
odpeljali na D edinje. Ko sem se 
skupaj z d rugim i tovariši p rib li
žal grobnici našega ljub ljenega 
voditelja, učite lja  in v rhovnega 
kom andan ta tov. T ita, sem čutil 
tesnobo v prsih . T išina, nem i ob
razi s tražarjev  — gardistov, rahlo  
pe tje  p tičk  v  prečudovitem  zale- 
nem  gozdu mi je  obudilo spomin 
na prvo srečan je  s tov. T itom  le
ta  1951 v  Skopju, n a  drugo na 
R avnah  in na tre t je  n a  m anevrih  
Svoboda 71 v K arlovcu, in  ob teh  
m islih  sem se znašel p red  grob
nico. M imohod — poklon k ru ti 
resnici, zakonom  n ara v e  in  od
hod. K ar čutiš ob tem, se ne da 
popisati.

V vasi Bresno Polje, nekaj k i
lom etrov p red  T rstenikom , so nam  
predstavn ik i ZRVS, vaščani in  
učenci osn. šole p rired ili p risrčen 
sprejem  s k ra jš im  k u ltu rn im  p ro 
gram om . V T rsten iku  je  b ilo  zve

na tu rn ir ju . Za n jim  so se u v r
stili na 2. m esto B ojan Prosenc 
13, 3. Jože Jesenek  11, 4. Tone 
P revorčič 10, 5. Jože Žunec 9,5, 
6. N iko R istič 9,5, 7. F ran c  Ro
tovnik  9 itd.

Po šestih  tu rn ir jih  za pokal 
»Fužinar 80« vodi še vedno Niko 
R istič s 121 točkam i. Sam o s toč
ko m anj m u n a  drugem  m estu  
sledi D anilo Peruš. Močno p a  so 
zaostali 3. Jože Jesenek  55, 4. Jo 
že Zunec 51, 5. Boris G rzina 45,
6. in  7. H erb ert K om arica in  Bo
ja n  P rosenc 38, 8. F ran c  R otov
n ik  25, 9. F ran c  Jesenek  17, 
10. Tone P revorčič 14 itd.

V. P esjak

čer srečan je ZRVS te r  sprejem  
pri p redsedniku  skupščine občine, 
k je r  smo izm enjali darila : knjige, 
prospekte in  značke, pa tud i iz
kušn je  iz živ ljen ja in  dela.

N aslednji dan smo na jp re j po
ložili venec p red  spom enik p ad 
lim  borcem  v  T rsteniku, nato  pa 
smo se odprav ili n a  ogled k u ltu r 
n ih  znam enitosti, športn ih  in  p ro 
svetn ih  objektov te r  tovarn . Tako 
smo obiskali šolski cen te r »Prva 
petoletka« in  višio stro jno  teh n i
ško šolo, si ogledali sam ostan 
L jubo tin ie  iz 15. sto letja  in  šp o rt
no središče.

P o t nas je  vodila v  km etijsko 
predelovalni kom binat, nato  pa v 
tovarno h id rav ličn ih  in  pnevm a
tičnih nap rav  »Prva petoletka«, 
ki so jo  na ukaz predsednika T i
ta  zgradili 1. 1949.

Po kosilu smo se odpravili v 
V rnjačko Banjo. Med potjo  smo 
položili venec p red  spom enikom  
Popina, ki je  znam enita  po b itk i v 
p rv i sovražni ofenzivi. Dobro smo 
si ogledali slavno srbsko letovi
šče V rnjačko Banjo, m ed drugim  
tud i zgradbo, v k a te ri so Nemci 
izdelali n ač rt za desan t n a  D rvar.

Z večer sm o se udeležili p rosla
ve v  čast dneva borcev. Sledil je  
sp rejem  p ri predsedniku  skupšči
ne občine te r  p risrčen  pogovor in 
izm enjava izkušenj s ta m k a jšn ji
mi rezervnim i vo jašk im i s ta re š i
nam i.

4. ju lija  smo se poslovili od p r i
ja te ljev  v  T rsten iku  in  se odpra
vili p ro ti Čačku, k je r  smo se po
novno zbrali vsi delegati iz Slove
nije. Udeležili smo se osrednje 
p roslave na spom inskem  kom 
pleksu nad  Čačkom in  odk ritja

X. SREČANJE ZRVS JUGOSLAVIJE 1980 
V SR SRBIJI

O sam ljeni veslač
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Delegati 4. skup ine s predstavn ik i občine T rsten ik

spom enika »borbe in  zmage«, ki 
ga je  p renašala  vsa jugoslovanska 
televizija.

Popoldne smo se v rn ili v  Beo
grad, k je r  smo počastili grob n e
znanega ju n a k a  na Avali, zvečer 
pa smo se z letalom  v rn ili v  M a
ribor.

P oudariti sem  želel pom em bne 
stva ri s poti in  tako seznaniti vse 
RVS občinske konference R avne 
z jub ile jn im  srečanjem . Bilo je  
veliko podrobnosti, ka te rih  se ne 
da opisati, te r  gostoljubnosti n a 
ših b ra tsk ih  narodov, zato je  po
trebno  naše b ratstvo  in  enotnost 
g rad iti in  še bolj u tr je v a ti te r  ga 
p renaša ti na našo m lado genera
cijo.

Na koncu še to: vsi spom inski 
k ra ji iz NOV se v  naših  b ra tsk ih  
repub likah  obeležujejo z velikim i, 
čudovitim i spom eniki, zato je  n a 
loga vseh odgovornih organov, da 
čim prej začnemo p rip ra v lja ti 
g radnjo  spom inskega obeležja na 
P oljani, k ra ju  zak ljučn ih  bojev 
in  konca d ruge svetovne vojne.

F ran c  K lem enc

25. KOROŠKI 
TURISTIČNI TEDEN

V črn i bo pod pokroviteljstvom  skupšči
ne občine Ravne od 9. do 17. avgusta po
tekal že 25. tradicionalni koroški turistični 
ted en . Tudi za letošn ji Jubilejni teden so  
neumorni čm janski turistični delavci pri
pravili p ester  in razgiban program.

SOBOTA, 9 . AVGUSTA 
Dopoldne bo otvoritev spom enika žrtvam  

fašizm a In otvoritev novega kulturnega do
ma

NEDELJA, 10. AVGUSTA 
ob 10. uri — športna prireditev  
ob 15. uri — tradicionalna kmečka povor

ka in otvoritev 25. koroškega turističnega  
tedna

ob 19. uri —  odrske prireditve

PONEDELJEK, 11. AVGUSTA 
ob 19. uri —  literarni večer

TOREK, 12. AVGUSTA
ob 15. url —  športne prireditve
ob 19. url — odrska prireditev

SREDA, 13. AVGUSTA 
ob 15. uri —  športne prireditve 
ob 19. uri —  dom ače viže z  diatonično 

harmoniko

ČETRTEK, 14. AVGUSTA —  DAN PLANIN- 
CEV

ob 16. url — alp in isti v  B lstovih  pečeh  
ob 20. uri —  predvajanje diapozitivov In 

film ov dom ačih am aterjev

PETEK, 15. AVGUSTA 
tradicionalni velik i kramarski sejem  
ob 16. uri — nogom etna tekm a za pokal 

turističnega tedna 
ob 20. uri —  nastop ansam blov in p les

SOBOTA, 16. AVGUSTA 
ob 9. uri — tekm ovanje gozdarjev — ob

delava le sa  in prodaja kmečkih sp ec ia lite t  
ob 19. uri —  tekm ovanje predic

NEDELJA, 17. AVGUSTA 
ob 10. url —  tekm ovanje v streljanju na 

g lin aste  golobe na Ježevem  v Bistri
ob 20. uri — kulturna prireditev in za

ključek tedna.
fr

LA TELIJA  FILA TLLU A  F IL A T E L IJA  F IL A

FILA TELIJA  FILA TELU A  FILA TELIJA  FIL A T E L IJA  FILA

KORISTNO ZADOVOLJSTVO
V edno s e  po stav lja  v p rašan je , ali nudi f i

la te lija  kaj v eč  od zabave, u če n ja , š ir je n ja  
sp lo šn e  ku ltu re , nava jan ja  na red  — ali nu
di tudi kakšno  garan c ijo  za v red n o s t v lo 
ženega d ena rja?

Eno od osnovnih  pravil m a te ria ln e  p la ti 
f ila te li je  je , da na dob iček  lahko računa jo  
le  t i s t i ,  ki so  kupili znam ke po nom inall. 
računa joč  na d a ljš i časovn i razpon. V prid  
tem u  gredo  s ta t is tič n i prikazi znam k p o sa
m eznih d ržav , ki jih  je  ob jav il katalog  
MICHEL.

Z b ira lec , ki Je npr. od 1945. le ta  Jemal 
h o landske  znam ke po nom inall, Je p lačal 
zan je  380 guldnov. N jihova d an a šn ja  v red 
n o s t po katalogu M lchel zn aša  14.695 m ark. 
Za is to  obdob je je  zb ira lec  A v strije  dal 
2.098 š ilingov , k a ta lo ška  v red n o s t zb irke je  
5.770 m ark. N om inalna v red n o s t San M ari
na znaša  68.887 lir —  kata lo šk a  9.011 m ark. 
V atikan 72.358 lir  — k ata lo ška  5.335 m ark. 
S ta tis tič n o  g ledano  so  jo  n a jb o ljše  odnesli 
zb iralci šp an sk ih  znam k. Za zbirko od 1945. 
le ta  do d an e s  so  p lačali 6.400 p ezet, d anes 
pa im a ta  zbirka k ata lo ško  v red n o s t 23 886 
m ark.

Tako g ledano  Je f ila te lija  v sekako r dobra 
h ran iln ica , ka te re  v red n o s t s e  pogosto  po
veču je  za v eč , kot bi da la  banka, ne raču 
najoč  pri te m  š e  zadovo ljs tvo , ki je  v f ila 
te li je  v enda rle  prvo.

č e  vzam em o za resn ic o , da vsako  zado
v o ljstvo  nekaj s ta n e , razen č e  človek sam o 
g le d a , kako ra s te  trav a , lahko ugotovim o, 
da je  f i la te lija  eno  od redkih zadovo ljstev , 
ki svo jem u uživalcu p rin aša  duševno , a  tudi 
ono drugo, bolj zem eljsko  rad o st.

OLIMPIJSKO LETO
V ečina f ila te lis to v  je  vsekako r dobro  raz

m is lila , kaj bo in kako bo s  svo jo  te m a tsk o  
zbirko na tem o  o lim p ijsk ih  iger.

Tako, kot s e  je  začelo  s  p redo lim pijsk im i 
izdajam i, s e  lahko računa , da bo to  le to  
n a jb o g a te ljš e  na tem  področju  ozirom a bo 
za sen č ilo  v se  p re jšn je  tako po v rednosti 
kot po š tev ilu  o lim p ijsk ih  f i la te lis tič n ih  Iz
d a j. V p rašan je Je sam o , kaj v s e  dati v zb ir
ko.

SOVJETSKI OLIMPIJSKI FDC
P riložnostn i ovitki z m otivi o lim p ijsk ih  

d isc ip lin , ki Jih izdaja p o š ta  ZSSR, p o s ta 
ja jo  v se  bolj zanim ivi. Tako s ta n e  6 ovitkov 
z m otivi Iz g im n as tik e  300 d in . Zaradi v iso 
ke nom lnal«  so  najd ražje s e r ije  z m otivi 
o lim p ijsk ih  m e st, sa j s e  nudijo  po 6 znam k 
za 1200 d in , a s e r ije  z m otivi Iger z žo 
go s e  p rodaja jo  po 250 d inarjev .

S eveda so  znam ke in m otivi p riv lačn i, 
p o stav lja  pa s e  v p rašan je , ali Je v s e , kar 
je  d rago  in p riv lačno  za oko, tre b a  na vsak  
nač in  tudi kupiti.

PESMI NAŠIH DELAVCEV:

VESELI FANT
Za vasjo k ra j potoka 
si žvižga fan t vesel.

Zakaj bi ne žvižgal 
in p re p e v a l. . .  
sinoči k  ljubici je  šel.

L jubezen m u je  dekle dalo, 
in  šopek zelen za spomin. 
L jubezen v srcu ji ostala, 
za klobukom  n jem u  rožm arin.

Tako ljubezen se ponavlja, 
sreča gre iz roda v  rod — 
če lepa je, nikoli ne mine, 
v m ladih  src ih  se rodi.

NE SPRAŠUJ, PRIJATELJ
Ne sprašuj, p rija te lj, 
čemu tu  le ž im . . .
Jaz  vem  le to,
da ne m orem  več nazaj . . .

in  ne sprašu j, čemu, 
sredi gm ajne moj je  grob.
T ukaj zemljo sem poljubil, 
odslej tuka j moj je  dom.

V iktor Levovnik

Ž i v l j e n j e

Ž iv ljen je je  treb a  večk ra t zm e
šati, da se n e  skisa.

G orki
*

Ž iv ljen je — to niso tis ti dnevi, 
ki so minili, tem več tisti, k i se jih  
spom injam o.

P avlenko
*

Ali je  človek žival ali ne, se bo 
ugotovilo šele po njegovi sm rti.

L ite ra tu m a j a gazeta 
*

Ž iv ljen je se m eri no delih, ne 
po dnevih.

Metastasio

Ž iv ljen je ie um etnost, da se v 
vsem n a jd e  lepota in  veselje.

G orki

KAKO POOBLASTIMO 
DRUGO OSEBO 

ZA DVIG OSEBNIH 
DOHODKOV

Za dvig osebnih dohodkov 
lahko pooblastimo drugo osebo 
takole:

1. V primeru, da bomo odsotni 
v času izplačila osebnih dohod
kov (dopust ali drugo), pooblasti
mo drugo osebo, tako da vpiše
mo pooblastilo v posebno knjigo, 
ki je v oddelku za obračun OD 
delovne organizacije — soba št. 4 
upravnega poslopja.

2. V primeru, da nimamo mož
nosti urediti pooblastila na ome
njeni način (bolezen ali drugo), 
poskrbimo za ustrezen formular 
— soba št. 15 upravnega po
slopja.

Verodostojnost podpisa delavca, 
ki pooblašča drugo osebo, potrdi 
z žigom in podpisom uradna ose
ba (v bolnišnici, vojski, na obči
ni, sodišču itd.).

3. Pooblastila ne more urejati 
druga oseba, temveč le delavec 
osebno.

Služba za sistem OD

To pa je  dokaz naše kakovosti

Fotografije za to štev ilko  so 
prispevali: F. Rotar, oddelek za 
propagando in  oddelek za in fo r
m iranje.

Železarna R avne se je  udeleiila  le tošnje  5. jub ile jne  m ednarodne raz
stave stro jev in  orodja B IA M  80. Ob o tvoritv i sta  naš razstavni pro
stor obiskala zvezn i sekretar SF R J za industrijo  in  energetiko  tov. 
Sto jan  M atolajev in  generalni sekre tar M ašinosaveza tov. Lazar B aj-  
četič, k i sta pohvalila  naše izde lke  iz program a preoblikovalnih

strojev.


